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 y 270 000 dzieci i młodzieży
 y 11 500 trenerów
 y 750 obozów sportowych
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75 mln – 5900 klubów
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Jesteśmy dobr ą drużyną 
tak trzym ać!

– Jesteście na etapie zawierania umów z 
klubami, które otrzymały dofinansowanie 
w tegorocznej edycji Rządowego Programu 
Klub. Podsumujmy ten pierwszy etap, czyli 
nabór wniosków. W tym roku, w przeci-
wieństwie do ubiegłego obowiązywał ran-
king punktowy. Co i jak ocenialiście?

– W ubiegłym roku minister Kamil 
Bortniczuk w ostatniej chwili zadecydował, 
że wszystkie kluby, które złożyły bezbłędne 
wnioski otrzymają dotacje, ale wnioski rów-
nież były oceniane. Beneficjentami zostały 
nawet kluby, które otrzymały poniżej 30 
punktów.

– W tym roku próg kwalifikacyjny był 
wyższy – wynosił 49 punktów.

– Tak, jednak czterem klubom mimo 
uzyskania tych 49 punktów nie udało się 
otrzymać dofinansowania. Powiem może 
niegrzecznie – będą miały nauczkę. Nie 
można czekać ze złożeniem wniosku do 
ostatniej chwili, bowiem przy takiej samej 
ilości punktów decyduje data złożenia 
wniosku, obejmująca nie tylko dzień, ale też 
godzinę. W przypadku jednego z klubów 
zadecydowały sekundy!

– Wróćmy do oceny wniosków.
– Zasady oceny są proste i dokładnie opi-

sane w regulaminie. Maksymalnie można 
otrzymać 100 punktów, 80 z nich wylicza 
program Amodit na podstawie opracowa-
nego algorytmu, 15 punktów maksymal-
nie może przyznać konsultant wojewódz-
ki oceniając „szczegółowość i poprawność 
przygotowania informacji merytorycznych 

wymaganych programem” oraz max. 5 pkt. 
za przedstawioną we wniosku „promocję 
aktywności fizycznej dzieci i młodzieży oraz 
prozdrowotnych, edukacyjnych i wycho-
wawczych wartości sportu”. Są to jedyne 
punkty przyznawane można powiedzieć 
subiektywnie – ocenia konsultant. I my, 
tu w centrali rzadko kwestionujemy jego 
oceny, bo to on „czyta” wniosek kolokwial-
nie mówiąc „od dechy do dechy”. 

Najwięcej punktów system przyznaje w 
kryterium „wysokość dofinansowania pozy-
skanego przez klub ze środków publicznych 
w roku poprzedzającym złożenie wniosku” 
– to maksymalnie 40 punktów. Zasada jest 
prosta – im mniejsza suma kwot otrzyma-

nych dotacji, tym więcej punktów. Jeśli np. 
dotacje wynoszą 200 tys. złotych (górna 
granica udziału w Programie), to wniosko-
dawca otrzymuje 0 punktów, przy całko-
witym braku dotacji (0,00 zł) – 40 punk-
tów. Pozostałe punkty, liczone przez system 
Amodit, można na przykład uzyskać za 
liczbę uczestników zadania – do 10 pkt. za 
udział wolontariuszy – do 5 punktów, za 
wysokość składek członkowskich – mak-
symalnie 5 punktów, tylko wtedy, gdy tych 
składek nie pobiera się. Po resztę szczegó-
łowych informacji odsyłamy do regulaminu 
Programu (https://rzadowyprogramklub.pl 

Rozmowa z Oskarem Poteruchą, koordynatorem krajowym i Wojciechem Kudlikiem, kierownikiem projektu  
Rządowy Program Klub

Drodzy Czytelnicy! Oddajemy do Waszych rąk 50 numer 
„Wiadomości Sportowych”. Pierwszy numer tej edycji „WS” 
ukazał się w grudniu 2008 roku, a więc prawie 15 lat temu. A 

jakby tych rocznic jeszcze było mało, to w tym roku w sierpniu 
obchodzić będziemy 70-lecie ukazania się pierwszego numeru 
czasopisma, którego jesteśmy spadkobiercami – ten pierwszy 
numer nosił tytuł „Przegląd Sportowy – Wydanie dla Wsi” 
(1953), potem zmienił nazwę na „W barwach LZS”, a po kilku 
latach na „Wiadomości Sportowe”. Najtrudniejszym okresem 
dla pisma były lata 1990 – 2008, w których ukazało się zaledwie 
kilka wydań specjalnych. Od 2008 roku Rada Główna Krajowego 
Zrzeszenia LZS wydaje najczęściej 2-3 numery w roku, choć zda-
rzało się, że było ich nawet 5. 

Zawsze staraliśmy się relacjonować najważniejsze wydarzenia 
w naszym Zrzeszeniu, numery „WS” to zapis historii Ludowych 
Zespołów Sportowych i mamy nadzieję, że nadal tak będzie.

Redakcja „WS”

W tej edycji Rządowego Programu Klub 
złożyło wnioski 7546 klubów, pozytywnie 
oceniono 6260 wniosków, z których 5900 
otrzymało dofinansowanie, a 360 nie (znaj-
dują się na liście rezerwowej) – decydował 
ranking punktowy, 1286 wniosków zostało 
ocenionych negatywnie z powodu błędów 
formalnych. Najwięcej klubów otrzymało 
dofinansowanie w woj. podkarpackim – 
676, małopolskim – 671, śląskim – 633, 
mazowieckim – 539, wielkopolskim – 529; 
najmniej w woj. podlaskim – 104, święto-
krzyskim – 145, lubuskim – 155 i opolskim 
– 170.

Klubów, które otrzymały 15 tysięcy dofi-
nansowania jest w całym kraju 1431, najwię-
cej w woj. podkarpackim – 173, mazowiec-
kim – 168, małopolskim – 158, śląskim – 
135, wielkopolskim – 128 i lubelskim – 104, 
najmniej w woj. lubuskim – 22, podlaskim – 

23 i opolskie – 26. Przypominamy, że o taką 
kwotę mogą się ubiegać kluby wielosekcyjne.

Z kolei najwięcej klubów, które otrzymały 
dofinansowanie w wysokości 10 tys. złotych 
jest w woj. małopolskim – 513, podkarpac-
kim – 503, śląskim – 498, wielkopolskim 
– 400, dolnośląskim – 393 i mazowieckim – 
371. Co mówi nam ta statystyka? W naszym 
kraju zarejestrowanych jest ok. 14 tysięcy 
klubów, które mają osobowość prawną i 
mogą ubiegać się o dofinansowanie z tego 
programu, ale MSiT zapisało w programie 
kilka warunków, by wyeliminować duże 
kluby, które mają wielu bogatych sponsorów 
i wysokie dotacje. Wnioski złożyło 54% klu-
bów uprawnionych, to najwięcej w historii 
Rządowego Programu KLUB, który istnieje 
od 2016 roku. W powyższych statystykach 
najczęściej pojawia się pięć województw – 
wynika to porostu z ich „uklubowienia”, naj-

więcej klubów zarejestrowanych jest w woje-
wództwach: małopolskim, podkarpackim, 
mazowieckim, śląskim i wielkopolskim – od 
1400 do 1600. Statystyka pokazuje także, że 
prawie 16% wszystkich klubów, które apliko-
wały o środki z tego programu nie poradziło 
sobie z wypełnieniem wniosku – przypo-
mnijmy, że wniosek można odrzucić tylko 
w przyczyn formalnych. Dlaczego tak się 
dzieje? Odpowiedź znajdziecie na stronach 
2-4 tego numeru.

W tym roku wsparciem z Programu Klub 
objętych zostanie prawie 270 tysięcy dzieci 
i młodzieży oraz około 11,5 tys. trenerów. 
Zaplanowanych zostało 750 obozów spor-
towych.

Największe wsparcie otrzymały kluby z 
woj. podkarpackiego – 7 625 000 zł, mało-
polskiego – 7 500 000 zł i śląskiego – 7 
005 000 zł, dolnośląskiego – 5 385 000 i  

5900 klubów otrzymało dotację • 270 000 dzieci i młodzieży uczestniczy w zajęciach sporto-
wych • 11 500 trenerów otrzymało wsparcie finansowe • zaplanowano 750 obozów sportowych
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(dokończenie na stronie 4)

50 numer „Wiadomości Sportowych”!
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– W tym roku nie przeszło weryfikacji 
1286 wniosków, w ubiegłym 1020. Jakie 
błędy najczęściej popełniają wnioskodaw-
cy?

– Wniosek jest bardzo prosty, jego „bez-
błędne” wypełnienie i złożenie nie powinno 
być żadnym problemem. Jednakże wniosko-
dawcy ciągle popełniają dosyć proste błędy, 
powodowane najczęściej przez nieuwagę lub 
pośpiech. 

Nagminne jest nie czytanie regulaminu 
Programu i późniejsze tłumaczenie „zawsze 
tak robiłem i było dobrze”. I choć wielokrot-
nie zwracamy uwagę na istotne szczegóły, 
błędy i braki formalne nadal niestety się 
zdarzają. 

Wyliczankę zacznijmy od tego, że zło-
żony wniosek jest niekompletny, brakuje 
w załącznikach wymaganych dokumentów, 
następne – nieaktualne zaświadczenia z 
ewidencji właściwej dla rejestracji klubu. 
Wnioskodawcy zapominają bądź ignoru-
ją informację, że za aktualny uznajemy 
dokument, wystawiony nie wcześniej niż 3 
miesiące przed terminem złożenia wniosku 
– podkreślamy to w wielu komunikatach 
„tłustym drukiem”. 

Zdarzają się nieścisłości w deklarowa-
nych we wniosku kwotach dotacji ze środ-
ków publicznych uzyskanych przez klub w 
2022 roku z kwotą podaną w sprawozdaniu 
finansowym, a kwoty nie mogą się różnić. 
Zdarza się, że w sprawozdaniu finansowym, 
nie ma wyszczególnionej kwoty dotacji ze 
środków publicznych, bo księgowi wrzucają 
je do jednego „worka” pod nazwą „docho-
dy/przychody”, itp. – wtedy niezbędne jest 
dołączenie dodatkowej informacji do spra-
wozdania finansowego lub oświadczenia o 
otrzymanych dotacjach. 

Niektórzy beneficjenci, zamiast sprawoz-
dania finansowego załączają dokument PIT-
8, który jest deklaracją podatkową i nie 
może pełnić roli sprawozdania finansowego. 

Kolejna istotna kwestia to wpisanie do 
wniosku właściwych osób uprawnionych do 
reprezentowania klubu, zgodnie z zapisami 
statutu. Osoby te muszą m.in. podpisać 
załączane do wniosku oświadczenie, podpi-
sują również inne ważne dokumenty, w tym 
umowę na realizację zadania. Problem poja-
wia się najczęściej przy zapisach o 2-osobo-
wej reprezentacji, a komplikuje się jeszcze 

bardziej, gdy w paragrafach statutu pojawia 
się słowo „upoważniony” bądź „upoważ-
nieni członkowie Zarządu” – wtedy należy 
załączyć stosowne upoważnienie. Są i tacy 
zapominalscy, co nie dołączają własnego 
statutu. Nie mówiąc o takich, co w ogóle nie 
mogą uczestniczyć w Programie „KLUB”, bo 
są np. fundacją, związkiem stowarzyszeń, 
spółką akcyjna, działają jako przedsiębior-
stwo lub jako klub/stowarzyszenie, ale nie 
prowadzą zajęć dla dzieci i młodzieży. To 
kolejny dowód na to, że ludzie nie czytają 
założeń Programu i jego regulaminu lub 
myślą, że w tym nawale wniosków jakoś się 
prześlizną, ktoś czegoś nie zauważy, itp.

Warto również zwrócić uwagę na fakt, 
że niektórzy wnioskodawcy „dopisują” nie 
zawsze działającą drugą sekcję, aby uzy-
skać wyższe dofinansowanie. Wiele takich 
wniosków zostało ocenionych negatywnie, 
a niektóre pozytywnie ocenione i zakwali-
fikowane do dofinansowania, ale budzące 
zastrzeżenia Komisji Oceniającej, zostaną 
poddane kontroli. 

– Jak oceniacie ten etap realizacji pro-
gramu?

– Było ciężko, ale daliśmy radę. Jak zwy-
kle najwięcej pracy było w ostatnich dwóch 
tygodniach, kiedy to wnioski spływały 
lawinowo. Cieszymy się, że dotrzymaliśmy 
wszystkich terminów i zwracamy się z proś-
bą do beneficjentów programu – nie zwle-
kajcie na ostatnią chwilę z podpisywaniem 
umów – to najprzyjemniejsza część tego 
zadania, a później nie zwlekajcie również 
z rozliczeniem dotacji, bo zobowiązują do 
tego terminy zapisane w podpisanej przez 
klub umowie. 

Przypominamy również o obowiązku 
przeprowadzenia testów sprawnościowych 
dla uczestników zajęć – instrukcja przepro-
wadzania testów na stronie https://naro-
dowabazatalentow.pl i wpisania wyników 
na stronie Programu Sportowe Talenty.pl 
(https://sportowetalenty.gov.pl). 

Zachęcamy również kluby, do udziału 
we współzawodnictwie sportowym dzie-
ci i młodzieży prowadzonym przez MSiT 
w ramach Systemu Sportu Młodzieżowego 
(SSM).

Chcemy również w imieniu własnym 
i prezesa Rady Głównej Krajowego 
Zrzeszenia LZS, posła Mieczysława 
Kazimierza Baszko, podziękować wszyst-
kim koordynatorom, konsultantom woje-
wódzkim i krajowym za dotychczasową 
pracę. 

Rozmawiała Iwona Derlatka  
(20 czerwca 2023)

Jesteśmy dobr ą drużyną, tak trzym ać!

lubelskiego – 4 020 000, najmniejsze z woj. 
podlaskiego – 1 155 000 zł, lubuskiego – 1 
660 000 zł i świętokrzyskiego – 1 660 000 zł.

Do programu zgłosiło się najwięcej klu-
bów, w których uprawiana jest piłka nożna 
(3073), drugim pod względem popularności 
sportem była piłka siatkowa (541), na dal-
szych miejscach – lekkoatletyka (370), tenis 
stołowy (332), pływanie (244). Niezwykle 
popularne są również różnego rodzaju spor-
ty walki – ponad 1000 klubów, w tym karate 
(303), boks (153), judo (144), kickboxing 

(147), zapasy (108). Łącznie przyznano dofi-
nansowanie klubom sportowym prowadzą-
cym szkolenie sportowe aż w 87 sportach, w 
tym tych mniej popularnych, jak baseball, 
futbol amerykański, softball, korfball (2), 
lacrosse (3) czy płetwonurkowanie (1).

Program został stworzony, by pomóc 
małym i średnim klubom działających 
na wsiach i w małych miejscowościach, 
w których trudno o sponsorów. Co wcale 
nie oznacza, że w dużych miastach nie 
ma małych klubów z dużymi problemami 

finansowymi. Spośród 6260 klubów, które 
złożyły wnioski spełniające wymogi formal-
ne (5900 klubów z dofinansowaniem i 360 
w rezerwie) – 3679 działa na terenie gmin 
wiejskich (2032) i miejsko-wiejskich (1647), 
więc nieco ponad 61%. 

Jeszcze kilka słów o „rezerwistach”. Wśród 
tych 360 klubów, najwięcej jest klubów z 
woj. mazowieckiego (56), śląskiego (41), 
warmińsko-mazurskiego (39), dolnośląskie-
go (28) i zachodniopomorskiego (26).
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Rządowy Progr a m Klub – 2016-2022

Edycja 2016

Na pierwszą edycję programu prze-
znaczono kwotę 24 milionów złotych. 
Dzięki tej kwocie wsparto 2151 małych 
i średnich klubów sportowych. Łącznie 
przyznano dotacje 1631 klubom jednosek-
cyjnym oraz 520 klubom wielosekcyjnym. 
Dofinansowano pracę ponad 5 tysięcy 
szkoleniowców, którzy prowadzili zajęcia 
sportowe dla 130 000 dzieci i młodzie-
ży. Zainteresowanie przerosło oczekiwania 
ministerstwa, gdyż o wsparci aplikowało 
nieco ponad 5 tysięcy klubów.

Edycja 2017

W 2017 roku dzięki kwocie ponad 37 
milionów złotych zostało wspartych 3352 
kluby. Dofinansowano pracę 8000 szkole-
niowców, którzy prowadzili zajęcia spor-
towe dla blisko 170 000 dzieci i młodzieży. 

Nabór wniosków odbył się w dwóch 
turach, w pierwszej rozdysponowano 30 
milionów złotych, w drugiej 7 milionów 
405 tysięcy. Łącznie w obu naborach wspar-
to 2618 klubów jednosekcyjnych oraz 734 
kluby wielosekcyjne. 

Edycja 2018

Łączna kwota dofinansowania wynio-
sła ponad 40 mln zł. Dotacje przyznano 
3616 klubom, czyli ponad 24% wszystkich 
zarejestrowanych klubów w kraju. Wsparto 
2827 klubów jednosekcyjnych oraz 789 klu-
bów wielosekcyjnych. Szkoleniem w tych 
klubach sportowych było objętych 165 tys. 
dzieci i młodzieży. Zajęcia sportowe prowa-
dzone były przez 7,6 tys. trenerów, których 
wspomagało ponad 15 tys. wolontariuszy. 

Edycja 2019

W 2019 roku na realizację programu 
przeznaczono kwotę 43 milionów złotych, 
wspierając 3885 małych i średnich klubów. 

Wsparciem programu objętych zostało bli-
sko 155 tys. dzieci i młodzieży oraz 7,2 tys. 
trenerów. W tej edycji z przyczyn formal-
nych odrzucono 1652 złożone wnioski, 557 
klubów nie otrzymało dofinansowania cho-
ciaż złożyły prawidłowe wnioski – zabrakło 
im punktów w ocenie.

Edycja 2020

W 2020 roku do małych i średnich klu-
bów sportowych trafiła kwota ponad 54 
milionów złotych, dzięki temu wsparcie 
otrzymało 4894 klubów w całej Polsce. Po 
raz pierwszy w historii programu wszystkie 
wnioski, które zostały poprawnie wypeł-
nione i nie zawierały błędów formalnych 
otrzymały dotację. Dodatkowo, w związ-
ku z pandemią koronawirusa ministerstwo 
wprowadziło możliwość wyboru nowego 
modelu finansowania, jakim było przezna-
czenie 100% dofinansowania na wsparcie 
pracy trenerów.

Edycja 2021

W 2021 roku na program przeznaczono 
w sumie ponad 57 mln – na początku było 
to 40 mln, dodatkowym naborze ponad 
17 mln. złotych. Wsparcie otrzymało 5172 
kluby, w tym 3966 jednosekcyjnych i 1165 

wielosekcyjnych, 1706 wniosków odrzuco-
no ze względów formalnych. Tak więc po 
raz pierwszy w historii przekroczono liczbę 
5 tysięcy klubów. 

Edycja 2022

W 2022 roku po raz pierwszy w histo-
rii Ministerstwo Sportu i Turystyki ogło-
siło konkurs na Operatora Krajowego 
Rządowego Programu Klub. W wyni-
ku konkursu ofert zostało nim Krajowe 
Zrzeszenie Ludowe Zespoły Sportowe. Na 
program początkowo MSiT przeznaczył 
66,5 mln. zł. Tuż przed ogłoszeniem wyni-
ków naboru minister Kamil Bortniczuk 
zdecydował o powiększeniu kwoty dotacji 
do sumy 69,1 mln, co umożliwiło wypłatę 
wsparcia wszystkim klubom, które złożyły 
poprawne wnioski. Dofinansowanie otrzy-
mało 5776 klubów. Odrzucono 1020 wnio-
sków, które miały błędy formalne. 

Wsparciem objętych zostało 254676 
dzieci i młodzieży oraz 7201 trenerów. 
Zorganizowano 759 obozów sportowych. 
Przy realizacji programu w klubach poma-
gało 28 tysięcy wolontariuszy! 

Wśród klubów objętych wsparciem było 
4484 klubów jednosekcyjnych i 1292 wielo-
sekcyjnych.

Od czasu uruchomienia nakłady na program wzrosły ponad trzykrotnie – z blisko 24 mln zł w 2016 roku do 75 mln 
w roku 2023. W sumie w latach 2016 – 2023 przeznaczono na program 399,5 miliona złotych!

Rządowy Program Klub powstał w Ministerstwie Sportu i Turystyki w 2016 roku, m.in. dzięki konsultacjom ministerstwa z lokalnymi 
środowiskami sportowymi. Po raz pierwszy w historii małe i średnie kluby miały otrzymać bezpośrednie wsparcie z ministerstwa. 
Dzięki programowi kluby mogły częściowo dofinansować wyjazdy dzieci na obóz sportowy, opłacić pracę trenera czy zakupić sprzęt 
sportowy. Ograniczenie tego grantu tylko do tych trzech zadań nie jest przypadkowe. Ma wykluczyć niewłaściwe wydatkowanie środ-
ków. Dotychczas dzięki programowi zakupiono ponad milion sztuk sprzętu sportowego oraz dofinansowano ponad 5 tysięcy obozów 
sportowych, corocznie ze wsparcia finansowego skorzystało od 5 do ponad 8 tysięcy trenerów i instruktorów. 



w y d a n i e  s p e c j a l n e  2 0 2 36

2 0 1 6 - 2 0 2 3 R z ą d o w y  P r o g r a m  „K l u b”

w y d a n i e  s p e c j a l n e  2 0 2 3 7

– e d y c j a  2 0 2 3

10 maja zakończył się nabór wniosków do Rządowego Programu Klub. W tym roku nie wszystkie klubu, które złożyły wnioski popraw-
ne pod względem formalnym otrzymały dotację. Tym razem o kolejności decydował ranking punktowy. Poniżej przedstawiany kluby, 
które w poszczególnych województwach otrzymały największą ilość punktów.

Dolnośląskie

	UKs „akademia piłkarska piast”
nowa Ruda – 86 pkt. i 10 tys. zł

Klub prowadzi działalność od 9 lat. 
Obecnie liczy 155 piłkarzy i piłkarek, któ-
rych szkoli 5 trenerów. W ubiegłym roku 
podopieczni klubu zajmowali czołowe miej-
sca zarówno w lokalnych rozgrywkach ligo-
wych, jak i podczas gminnych i regionalnych 
turniejów. Rozegrali ponad 60 spotkań. W 
formie wolontariatu zorganizowali podczas 
ferii i wakacji zajęcia sportowe w SP nr 7 i 
SP nr 2 w Nowej Rudzie, które są ich bazą 
szkoleniową oraz w 5 innych placówkach 
przedszkolnych i szkolnych. Działaczom 
klubowym i trenerom zależy na dobrych 

relacjach z rodzicami młodych zawodników, 
dlatego zorganizowali 15 zebrań, podczas 
których omawiano takie tematy jak: psycho-
logia dzieci, dietetyka, fizjologia, wsparcie, 
odpowiednie komunikacja na linii rodzice 
– trenerzy. Budowianiu dobrych relacji i 
przyjaźni sprzyjają także wspólne wyjaz-
dy na mecze seniorskie lokalnego klubu i 
ekstraklasy. Klub współpracuje z KS Piast 
Nowa Ruda, a umowa przewiduje, że UKS 
szkoli dzieci w wieku od 4 do 12 lat, póź-
niej, ci którzy chcą, przechodzą do „Piasta” 
i kontynuują szkolenie. Prezesem UKS jest 
Natalia Muczyńska.

	Boks Kobierzyce – 86 pkt. i 10 tys. zł

Kobierzyce to miejscowość w pobliżu 
Wrocławia, licząca nieco ponad 2 tys. miesz-
kańców. Znana jest głównie za sprawą piłka-
rek ręcznych – KPR Kobierzyce, które grają 
w superlidze i w 2022 roku wywalczyły brą-
zowy medal. Klub Boks Kobierzyce powstał 
w 2017 roku i prowadzi szkolenie dzieci, 
młodzieży i dorosłych w zakresie techniki 
boksu olimpijskiego. Aktywnie uczestni-
czymy w życiu polskiego środowiska bok-

serskiego, angażując się w inicjatywy spor-
towe i społeczne. Jest członkiem Polskiego 
Związku Bokserskiego. Raz do roku orga-
nizuje międzynarodowy turniej bokserski 
oraz wydarzenia popularyzujące ten sport 
– soboty bokserskie, turnieje sparingowe 
we wsi Tyniec Mały, które przyciągają nawet 
150 zawodników. W 2022 roku przeprowa-
dzono ponad 300 godzin zajęć bokserskich 
(trening i turnieje) dla dzieci i młodzieży. 
Treningi odbywają się we wsi Tyniec Mały. 
Dzięki Programowi Klub szkoleniem obję-
tych zostanie w 2023 roku 50 dzieci. Klub 
działa w ramach Kobierzyckiego Ośrodka 
Sportu i Rekreacji. Trenerem prowadzącym 
jest Andrzej Czerwiński, sędzia międzyna-
rodowy.

Kujawsko-Pomorskie

	sl salos Toruń – 83 pkt. i 15 tys. zł

Stowarzyszenie działa już ponad 8 lat. 
Zaczynali od piłki nożnej, początkowo było 
to 9-10 chłopców, obecnie regularnie tre-
nuje 92 dzieci. W ubiegłym roku powstała 
sekcja szachowa, a jeszcze wcześniej sekcja 
tenisa stołowego. Jednak sekcja piłki noż-
nej jest największa. Udział w rozgrywkach 
piłkarskich zaczęli od Salezjańskiej Ligi 
Bydgoszczy, potem przyszły inne turnieje. 
Wreszcie sami zorganizowali duże rozgryw-
ki dla zespołów dziecięcych z Torunia i 
okolicy, czyli Salezjańską Ligę Salos – dziś 
to 16 drużyn, 200 dzieci i 150 meczów. Liga 
posiad honorowe patronaty JE ks. bisku-
pa Wiesława Śmigla, Prezydenta Miasta 
Torunia Michała Zaleskiego i Marszałka 
Województwa Kujawsko-Pomorskiego 
Piotra Całbeckiego. 

W roku 2023 stowarzyszenie osiągnęło 
swój największy sukces w postaci wywal-
czenia tytułu mistrza Polski w grupie wie-
kowej 2013/14 oraz wicemistrza w grupie 
wiekowej 2010/11 w centralnych amator-
skich Mistrzostwach Polski Salezjańskiej 

Organizacji Sportowej Rzeczpospolitej 
Polskiej. 

Dzięki działalności stowarzyszenia wyłu-
skiwane są talenty sportowe, które zna-
komicie dają sobie radę w zawodowych 
klubach piłkarskich. Niestety Salezjańska 
Organizacja Sportowa RP nie należy do cen-
tralnych związków sportowych, więc wyłą-
czona jest z wszelkich profitów związanych 

z wyszkoleniem zawodnika. Prowadzone 
są rozmowy na szczeblu centralnym, żeby 
zmienić tę sytuację.

Prezesem stowarzyszenia jest Andrzej 
Górniak.

	UKs Feniks Obrowo – 83 pkt. i 10 tys. zł

Uczniowski Klub Sportowy Feniks 
Obrowo został utworzony w 2012 roku. 
Prowadzi całoroczne zajęcia piłkarskie dla 
dzieci i młodzieży od 4 do 12 roku życia. 
Trenerami są osoby z wykształceniem peda-
gogicznym i uprawnione do prowadzenia 
zajęć z piłki nożnej. Zajęcia odbywają się 
na sali sportowej w SP w Obrowie i w SP w 
Osieku nad Wisłą oraz na boisku Orlik w 
Dobrzejewicach. 

Oprócz regularnych treningów piłkar-
skich odbywają się też zajęcia sportowo-
rekreacyjne ogólnorozwojowe, mecze kon-
trolne, zgrupowania, drużyny uczestniczą w 
turniejach lokalnych i powiatowych. Dzieci 
biorą też udział w ciekawych wydarzeniach 
i wycieczkach np. wyjazdy na mecze czo-

Wnioski z najwyższą oceną łowych polskich drużyn. Od kilku już lat 
są organizatorami półkolonii zimowych i 
letnich dla wszystkich chętnych dzieci pn. 
„Ferie z Feniksem”. Po raz pierwszy otrzy-
mali dofinansowanie z Programu Klub w 
2017 roku. Otrzymują także środki na reali-
zację różnych projektów z Urzędu Gminy i 
Starostwa Powiatowego w Toruniu. W tym 
roku w Programie Klub uczestniczyć będzie 
73 dzieci. Prezesem klubu jest Agnieszka 
Ott.

Lubelskie

	UKs champion chełm – 91 pkt. 
i 10 tys. zł

UKS Champion Chełm działa na terenie 
miasta Chełm od 2019 roku. Posiada trzy 
grupy treningowe: przedszkole (5-6 lat), 
skrzat (7-8 lat) oraz żak (9-10 lat). Ktoś 
spyta, a co dalej z młodym narybkiem? 
UKS jest klubem partnerskim KS „Kłos” 
GM Chełm, który szkoli nieco starszych 
zawodników, więc wszyscy chętni mogą 
tam kontynuować szkolenie. Treningi w 
„Championie” prowadzi 3 trenerów. Dwóch 
z nich jest wolontariuszami. Wszyscy posia-
dają niezbędne licencje. We wszystkich gru-
pach trenuje około 60 zawodników. Klub 
dysponuje własną bazę treningową z trawia-
stymi boiskami, organizuje obozy sportowe 
i turnieje piłki nożnej. Zapewnia swoim 
podopiecznym gry kontrolne i udział w 
lokalnych turniejach w hali i na boisku. 
Trenerzy motywują zawodników nagradza-
jąc ich pucharami za wzorową frekwencję 

oraz zaangażowanie w treningach. Starają 
się też zbudować w miarę spójną i zgra-
ną społeczność, dlatego angażują swoich 
podopiecznych w różne wydarzenia, np. 
w ubiegły roku w zimie zbierali karmę dla 
psów i kotów ze schroniska. W okresie 
wakacyjnym raz w tygodniu trenerzy pro-
wadzą darmowe treningi dla wszystkich 
chętnych dzieci. Do tradycji należą już pik-
niki rowerowe, spędzane razem z rodzicami, 
a także wspólne wyjazdy na mecze, do parku 
linowego czy na gokarty. Prezesem klubu 
jest Damian Flis.

Lubuskie

	Klub sportowy Kłodawka – 85 pkt. i 15 
tys. zł

Kłodawa to niewielka miejscowość (3 
tysiące mieszkańców) leżąca niecałe 8 km 
od Gorzowa Wielkopolskiego. Działa tu 
klub Kłodawka, który szkoli dzieci w dwóch 
sportach – tenis stołowy i brydż sporto-
wy. Wszystko zaczęło się w 2006 roku w 
Gorzowie Wielkopolskim, kiedy to powsta-
ło Gorzowskie Stowarzyszenie Brydża 

Sportowego, w 2019 roku zmienili nazwę na 
obecną ze względu na rozwój drugiej dyscy-
pliny. Zajęcia z tenisa stołowego są prowa-
dzone w Szkole Podstawowej w Kłodawie dla 
ok. 40 dzieci, zajęcia z brydża sportowego w 
Gorzowie Wlkp., bierze nich udział 25 dzie-
ci z dwóch szkół podstawowych. Szkolenie 
dzieci w brydżu sportowym wspiera miasto 
Gorzów Wlkp. Klub był m.in. organizato-
rem Mistrzostw Województwa Lubuskiego 
Juniorów w Brydżu Sportowym oraz ogól-
nopolskiego turnieju z cyklu Grand Prix 
Polski Par. Ze szkolenia w tenisie stoło-
wym korzystają nie tylko dzieci z Kłodawy, 
ale też Gorzowa Wlkp. i gminy Santok. 
Młodzi zawodnicy przysparzają trenero-
wi Marcinowi Zawadzkiemu wiele radości 
wygrywając liczne lokalne i wojewódzkie 
turnieje. Klub dorobił się w ciągu 4 lat dzia-
łalności tej sekcji własnego sprzętu – ma do 
dyspozycji 8 stołów. Dwie drużyny grają w 
V lidze, bo w klubie trenują też starsi zawod-
nicy, ale niedawno zadebiutował w niej 
12-letni młodzik Jurek Woźniak. Obecnie 
licencje PZTS posiada 55 członków klubu. 
Prezesem klubu jest Katarzyna Żegilewicz-
Zawadzka.

Łódzkie

	UlKs w działoszynie – 90 pkt. 
i 15 tys. zł

Klub w ramach własnych środków, głów-
nie w oparciu o społeczną pracę swoich 

członków, prowadzi od wielu lat systema-
tyczne szkolenia sportowe dzieci i mło-
dzieży z zakresu strzelectwa sportowego, 
piłki siatkowej i nożnej. Realizowany jest 
program systematycznych zajęć sportowych 
rozwijających zarówno technikę i taktykę 
głównie w piłce siatkowej i nożnej oraz 
zajęcia ogólnorozwojowe, wytrzymałościo-
we, precyzyjne w strzelectwie sportowym. 
Członkowie klubu uprawiają też inne spor-
ty. Startują w większości imprez masowych 
organizowanych na szczeblu powiatu i woje-
wództwa zdobywając tytuły mistrzów woje-
wództwa łódzkiego i powiatu w strzelectwie 
sportowym, piłce siatkowej, nożnej, koszy-
kówce, biegach przełajowych i warcabach. 

Klub powstał w 2010 roku, jest członkiem 
Wojewódzkiego Zrzeszenia LZS w Łodzi. 
Od samego początku uczestniczy we współ-
zawodnictwie w sporcie masowym prowa-

dzonym przez WZ LZS i prawie co roku jest 
najlepszy w powiecie i województwie. Jest 
również organizatorem wielu imprez, m.in. 
w tym roku Mistrzostw Województwa LZS 
w Halowej Piłce Nożnej Seniorek. Był też 
przez wiele lat współorganizatorem znanego 
w regionie biegu Działoszyńska Dziesiątka. 
Działalność klubu wspiera Miasto i Gmina 
Działoszyn. Prezesem klubu jest Zbigniew 
Słomski.
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Jego prezesem jest Dawid Michał Rojowski, 
mistrz Polski, który swoją karierę zaczynał 
w bardzo znanym klubie w tym środowi-
sku, Kluczborskim Klubie Karate u trenera 
Andrzeja Olecha (6 dan) – zresztą wielu 
jego uczniów założyło kluby sportowe w 
woj. opolskim i dolnośląskim. Członkami 
klubu są w większości dzieci z Wrocławia, 
ale klubowi trenerzy docierają również do 
podwrocławskich wsi, gdzie organizują dni 
sportu czy aktywne weekendy sportowe pro-
mujących zdrowy tryb życia. 

Pod opieką mają prawie 300 młodych ka-
rateków w wieku od 5 do 19 lat. Niedawno 
powstały też nowe sekcje – samoobrony oraz 
brazylijskiego ji-jitsu. Klubowi instruktorzy 
aktywnie uczestniczą w kursach i szkole-
niach, minimum 3 razy w roku, poszerzając 
swoje uprawnienia i umiejętności. Szkole-
niem w programie Klub objętych zostanie 
50 dzieci z sekcji karate i ji-jitsu.

Dwa razy w roku organizują tzw. „Kumi-
te Camp”, cieszący się dużą renomą w kraju 
obóz szkoleniowy dla najlepszych zawod-
ników karate i ju-jitsu. Organizują także 
półkolonie o profilu sportowym. Ich pod-
opieczni uczestniczą w zawodach lokalnych 
i ogólnopolskich, w tym rozgrywkach ligo-
wych. Ponadto mogą pochwalić się swoimi 
umiejętnościami na miejskich i wiejskich 
piknikach i festynach.

Podkarpackie

	aKs „Kolbuszowianka-Oldboy’s” 
w Kolbuszowej – 92 pkt. i 15 tys. zł

Amatorski Klub Sportowy „Kolbuszo-
wianka-Oldboy’s” w Kolbuszowej powstał 
w 2002 roku. Obecnie prowadzi działalność 
w trzech sekcjach sportowych: piłka noż-
na, tenis ziemny i gimnastyka – fitness dla 
kobiet. Zajęcia tych sekcji odbywają się w 
wielu obiektach sportowych w Kolbuszo-
wej, m.in. na stadionie Fundacji na Rzecz 
Kultury Fizycznej i Sportu w Kolbuszowej, 
na Orliku, w halach szkół podstawowych i 
liceum, korcie tenisowym, a także na sta-
dionie sportowym w Weryni czy obiektach 
Ośrodka Wypoczynku i Rekreacji w Cmola-
sie. Członkowie klubu korzystają też z Krytej 
Pływalni „Fregata”. Cyklicznym szkoleniem 

na treningach objętych jest 67 zawodników 
sekcji piłki nożnej. Zajęcia prowadzi 3 tre-
nerów piłki nożnej i 17 wolontariuszy, mają 
dwie drużyny: żaków starszych i młodszych 
oraz seniorów. Dzieci w 2022 roku wzięły 
udział w meczach rozgrywanych w ramach 
Ligi Żaków i Ligi o Puchar Mateusza Cetnar-
skiego, a także w 11 turniejach piłkarskich 
(m.in.: Turniej Fulsport-Cup, Memoriał im. 
K. Grodeckiego, Mistrzostwa Podkarpacia, 
Turniej Święto Niepodległości). Dla żaków 
zorganizowano w ubiegłym roku dwa obozy 
sportowe.

W sekcji tenisa ziemnego pod okiem jed-
nego trenera szkoli się ponad 30 młodych 
zawodników. W grupie fitness w zajęciach 
biorą udział 23 kobiety, które ćwiczą na sali 
sportowej MDK w Kolbuszowej, a latem pod 
wiatą w miejscowym skansenie.

Klub organizuje dla swoich członków wy-
cieczki turystyczne, a cztery razy w roku wy-
jazdy na mecze ligowe Stali Mielec – wstęp 
na mecz jest bezpłatny, dzięki współpracy z 
mieleckim klubem. Programem Klub obję-
tych zostanie 65 młodych podopiecznych. 
Prezesem klubu jest Łukasz Cetnarski.

Podlaskie

	UKs Orły w Holonkach – 87 pkt. 
i 15 tys. zł.

Klub powstał w 1997 roku. Działa przy 
Szkole Podstawowej im. Jana Pawła II w Ho-
lonkach (gmina Brańsk), do której chodzą 
dzieci z tej miejscowości, ale również oko-

licznych wsi. Założyli go nauczyciele Jacław 
i Danuta Torczyńscy, pan Jacław do dnia 
dzisiejszego pracuje w szkole i prowadzi za-
jęcia sportowe w klubie, jego żona jest już 
na emeryturze. Prezesem klubu jest obec-
nie nauczyciel wf Karol Kosiński, w sumie 
UKS-em opiekują się trzy osoby. Sport był 
tu zawsze niezwykle ważny. Wszystko za-
częło się od piłki nożnej, a sukcesami jakie 
młodzi piłkarze z Holonek odnosili w latach 
2007-2009 w dużych turniejach szczycili się 
wszyscy, a było to m.in.: I miejsce w woje-
wództwie podlaskim w 2007 i 2009 roku 
w turnieju im. Marka Wielgusa, w 2008 I 
miejsce na Podlasiu w turnieju „Z Podwór-
ka na stadion” o Puchar Tymbarku i oczy-

wiście udział w finale ogólnopolskim. Co 
ważne potrafili wygrywać z takimi tuzami 
jak Jagiellonia Białystok. Niestety w latach 
2011-2018 klub z powodu braków środków 
finansowych na wyjazdy brał udział jedynie 
w zawodach na szczeblu lokalnym. Dzięki 
udziałowi w Programie Klub w 2019 roku 
znowu mogli grać w eliminacjach do „wiel-
kich” turniejów. Drugim sportem w UKS 
jest tenis stołowy i tu też odnoszą sukcesy, 
m.in. w roku 2021 „Orły” zajęły II miejsce 
w mistrzostwach województwa podlaskiego 
w tenisie stołowym chłopców, obecnie dru-
żyny chłopców i dziewcząt należą do najlep-
szych w powiecie. Ponadto członkowie klu-
bu jako przedstawiciele szkoły uczestniczą 
w innych imprezach sportowych w gminie, 
powiecie i województwie. Programem Klub 
objętych zostanie 100 dzieci.

Pomorskie

	Klub sportowy sokół Zblewo – 87 pkt. 
i 10 tys. zł

Pisząc o „Sokole” nie sposób pomi-
nąć faktu, że w tym roku klub obchodził 
100-lecie swojego istnienia. Towarzystwo 
Gimnastyczne „Sokół” w Zblewie zostało 
założone przez przybyłych z robót w Berlinie 
Leona Bączka i Mariana Zalewskiego w 
roku 1923 – 18 kwietnia jest ich dniem uro-
dzin. Po przedwojennym „Sokole” pozosta-
ły: sztandar, 2 puchary, medale za osiągnię-
cia kolarskie M. Gilli, drążki gimnastyczne 
oraz stare fotografie. Historię „Sokoła” pisze 
już kolejne pokolenie. Zawsze najważniejsza 
w klubie była piłka nożna i nic się w tej kwe-
stii nie zmieniło, choć w klubie istnieje też 
sekcja lekkoatletyczna. Od 13 lat prezesem 
klubu jest Rafał Kondysiak. Największym 
osiągnięciem jak do tej pory drużyny senio-
rów była gra w IV lidze w sezonie 2020/21, 
obecnie grają w A klasie.

Pasjonatów piłki nożnej jest w gminie tak 
wielu, że klub nie ma problemów z naborem 
do sekcji młodzieżowych. W ubiegłym roku 
prowadził zajęcia sportowe dla ponad 100 
dzieci i młodzieży w wieku poniżej 18 roku 
życia. W tym roku programem Klub obję-
tych zostanie 110 młodych piłkarzy.

W ramach swojej działalności klub orga-

Małopolskie

	Zakopiański Klub Karate Tradycyjnego 
– 94 pkt. i 15 tys. zł

Klub funkcjonuje nieprzerwanie od 2001 
roku, jest stowarzyszeniem dynamicznie roz-
wijającym się w swoim regionie. Szkoli ok. 
100 osób, większość to dzieci (w programie 
Klub szkoleniem objętych zostanie 60 dzieci 

i młodzieży). Zajęcia odbywają się w kilku 
sekcjach, poza Zakopanem także w Czar-
nym Dunajcu, Łapszach Niżnych, Nowym 
Targu i Rabce Zdroju. Klub jest organizato-
rem wielu zawodów zarówno lokalnych jak i 
ogólnopolskich, np. w tym roku zorganizuje 
turniej O Pucharu Ziemi Spiskich i Podhala. 
Dla swoich podopiecznych organizuje obozy 
letnie i zimowe oraz corocznie zakończenie 
sezonu szkoleniowego na Maciejowej, gdzie 
przy ognisku zbierają się dzieci i ich rodzice. 
Jest też organizatorem Ligi Podhalańskiej w 
karate, trwa jej III edycja. W tym roku włą-
czyli się w akcję PZKT „Sportowe Talenty”, 
która obejmuje dzieci do 13 roku życia. 

Zawodnicy klubu przywożą medale z wie-
lu imprez krajowych i międzynarodowych 
(są członkami kadr narodowych), w tym z 
Pucharu Świata Dzieci.

Drugim sportem w klubie jest narciar-
stwo, urozmaicające sezon zimowy i bardziej 
„szalone” niż nieco „nudne” karate – mówi 
prezes klubu Józef Rączka, posiadacz 7 dan 
(niewiele osób w Polsce posiada ten stopień 
wtajemniczenia), sędzia międzynarodowy, 
członek komisji egzaminacyjnych na stop-
nie, a także założyciel klubu.

Mazowieckie

	Mazowieckie stowarzyszenie na Rzecz 
sportów amerykańskich – 92 pkt. 
i 10 tys. zł

Mazowieckie Stowarzyszenie na Rzecz 
Sportów Amerykańskich powstało w 2019 
roku. W ramach swojej działalności prowa-
dzi klub futbolu amerykańskiego Warsaw 

Mets, który uczestniczy co roku w ogólno-
krajowych rozgrywkach – w najwyższej kla-
sie rozgrywkowej PFL1 oraz w juniorskich 
rozgrywkach PFLJ. Ponadto klub startuje w 
ogólnopolskich turniejach futbolu flagowe-
go – to mniej kontaktowa odmiana futbolu 
amerykańskiego – również na poziomie 
seniorskim i juniorskim. Władze klubu 
dbają o to, by ich mecze miały atrakcyjną 
oprawę, co przyciąga licznych kibiców.

Od samego początku stowarzyszenie pro-
wadzi szkolenie dzieci i młodzieży w wieku 
7 – 18 lat w trzech sekcjach odpowiadają-
cych kategoriom wiekowym. W zajęciach 
uczestniczą zarówno chłopcy jak i dziew-
czynki. Szkolenie prowadzone jest przez tre-
nerów polsko i angielskojęzycznych, ponad-
to program zajęć obejmuje też naukę zdro-
wego żywienia, zasad prawidłowej regene-
racji i zdrowego stylu życia. W treningach, 
na zasadzie wolontariatu, uczestniczą też 
zawodnicy sekcji seniorskiej. Dzięki temu 
dzieci i młodzież czerpią najlepsze wzorce 
postaw sportowych od swoich idoli klubo-
wych. W ciągu roku organizowane są także 
jedno i dwudniowe obozy treningowego 
oraz mecze towarzyskie dla wszystkich sek-
cji wiekowych. Zawodnicy sekcji seniorskiej 
odwiedzają szkoły – propagują swój sport i 
prowadzą pokazowe lekcje wf.

Zachęcają też podopiecznych do działal-
ności społecznej. W czasie pandemii nieśli 
pomoc seniorom robiąc zakupy i pomagając 
w podstawowych sprawach codziennych, 
po wybuchu wojny w Ukrainie zaangażo-
wali się w zbiórki i wsparcie uchodźców 
(w zajęciach uczestniczą dzieci z Ukrainy 
przebywające teraz w Polsce). Współpracują 
także z ośrodkami zajmującymi się trudną 
młodzieżą lub młodzieżą zagrożoną wyklu-
czeniem. Prezesem stowarzyszenia jest 
Tomasz Brzostowski.

Opolskie

	stowarzyszenie Mażoretek Opolskich 
– 86 pkt. i 10 tys. zł

Pod tą nazwą kryje się Zespół Mażoretek 
„Seniorita”, który został założony w 2004 
roku w Dobrzeniu Wielkim. Obecnie w jego 
skład wchodzi 60 tancerek w wieku od 5 do 
23 lat podzielonych na 5 grup wiekowych. 
Opiekują się nimi dwie trenerki, a preze-
sem klubu jest Łukasz Rydzoń. Tancerki 
prezentują układy grupowe i solowe. Przez 
19 lat istnienia opolskie mażoretki osią-
gnęły wiele sukcesów na arenie krajowej i 
międzynarodowej. Niezmiennie od 2016 
roku bronią tytułów mistrza Polski w róż-
nych konkurencjach. Największym osią-
gnięciem jest jednak zdobycie grupowego 

tytułu mistrza Europy w kategorii kadetek i 
seniorek, który nadal jest aktualny oraz kil-
kukrotne wywalczenie tytułu mistrza świata 
w kategorii 2xbaton mini formacji seniorek. 
Zespół jest zapraszany na Międzynarodowe 
Festiwale Taneczne – najważniejszym z nich 
był Shanghai Tourism Festival w Chinach. 
Co roku organizują warsztaty taneczno-
mażoretkowe, na które przyjeżdżają najlepsi 
specjaliści z Włoch, Czech i Słowacji.

Taniec mażoretkowy staje się coraz popu-
larniejszy, coraz więcej młodych dziewcząt 
zaczyna interesować się tego rodzaju formą 
sportu. W eliminacjach regionalnych do 
mistrzostw Polski bierze udział kilka tysięcy 
zawodniczek. Na ostatnich mistrzostwach, 
które zakończyły się 7 maja „Seniority” 
znowu zdobyły kilka medali, w tym 3 złote.

	wrocławski Klub Karate Tradycyjnego 
– 86 pkt. i 15 tys. zł

Pewnie lekkie zdziwienie, dlaczego klub 
o takiej nazwie otrzymuje dofinansowanie z 
województwa opolskiego. Wniosek składa-
my tam gdzie zarejestrowany jest klub – w 
tym wypadku jest to Starostwo Powiatowe 
w Kluczborku. Klub powstał w 2019 roku. 
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znajdują się w Domu Handlowym Puchatek 
w Kielcach, korzystają ze sprzętu należą-
cego do klubu, tak więc na pierwszy tre-
ning potrzebują: butelki wody, koszulki i 
spodenek. W minionym roku przeprowa-
dzono ponad 300 godzin zajęć bokserskich 
(trening i turnieje). Przy czym co ważne, 
treningi dla dzieci w wieku 10-16 lat są 
bezpłatne i cieszą się dużym zainteresowa-
niem, dlatego otworzyli wiejską filię klubu, 
w miejscowości Zagnańsk koło Kielc. W 
tym roku Programem Klub zostanie obję-
tych 79 dzieci.

Klub jest członkiem Polskiego Związku 
Bokserskiego. Aktywnie uczestniczymy w 
życiu polskiego środowiska bokserskie-
go, angażując się w inicjatywy sportowe i 
społeczne. Może poszczycić się sukcesami 
sportowymi, medale mistrzostw Polski zdo-
bywali młodzicy, juniorzy i młodzieżowcy. 
W 2022 roku senior Filip Oszczepalski 
zdobył brązowy medal MP. Zawodniczką 
UKS Fighter była też Adrianna Jędrzejczyk 
mistrz Polski i Europy, która w ubiegłym 
roku zakończyła karierę w boksie olimpij-
skim i podpisała kontrakt zawodowy.

Warmińsko-Mazurskie

	lUKs „nolet” Żabi Róg – 90 pkt. 
15 tys. zł

Unihokej to dynamiczna i emocjonująca 
gra zespołowa, która rozwija takie umiejęt-
ności jak koordynacja ruchowa, szybkość, 
siła, wytrzymałość. Skąd wziął się uniho-
kej w Żabim Rogu, miejscowości liczącej 
nieco ponad 1200 osób, położonej w gmi-
nie Morąg? Sprawcą całego zamieszania był 
Marcin Zmiarowski, miejscowy nauczyciel 
wf, który z wiejskich dzieci zrobił mistrzów 

świata! Jako zawodnik uprawiał piłkę nożną 
na poziomie amatorskim i półamatorskim, 
później był trenerem piłkarskim w druży-
nach młodzieżowych. Gdy rozpoczął pracę 
w nowej szkole, chciał by dzieci trenowały 
cały rok, nie było na to warunków, więc 
przystosował korytarz szkolny do uniho-
keja. W 2005 roku przeniósł się do Żabiego 
Rogu założył LUKS Nolet. I tu początki też 
były trudne – nie posiadali dostępu do sali 
gimnastycznej, większość zajęć szczególnie 
w okresie zimowym odbywała się na kory-
tarzu szkolnym. Ciężka praca i zapał pod-
opiecznych oraz determinacja i charyzma 
trenera zaczęły przynosić efekty – klub stał 
się jednym z najlepszych ośrodków uniho-
kejowych w Polsce. Największym sukcesem 
klubu było zdobycie przez dziewczęta zło-
tego medalu na Szkolnych Mistrzostwach 
Świata w 2013 roku (Pilzno), zawodnicy i 
zawodniczki systematycznie byli powoły-
wani na konsultacje do kadr narodowych, 
a Marcin Zmiarowski był przez jakiś czas 
głównym trenerem reprezentacji Polski 
juniorów i seniorów. Niestety potem przy-
szły chude lata – brakowało pieniędzy na 
wyjazdy, turnieje, zgrupowania, kasę zasila-

ła jedynie składka członkowska i to niewiel-
ka. W ostatnich latach w działalność klubu 
włączyło się więcej osób, powołano sek-
cję piłkarską, którą prowadzi Przemysław 
Dobosz, trener z kwalifikacjami UEFA B. 
Obecnie w klubie trenuje 40 chłopców i 30 
dziewcząt w przedziale wiekowym od 9 do 
17 lat. Zawodnicy i zawodniczki (dzieci i 
młodzicy) rywalizują w Pomorskiej Lidze 
Unihokeja i Warmińsko-Mazurskiej Lidze 
Unihokeja, uczestniczą w lokalnych i ogól-
nopolskich turniejach. Programem Klub 
objętych zostanie 70 dzieci.

	ełcki Klub sportowy Karate Kyokushin 
w ełku – 90 pkt i 10 tys. zł

W tym roku Ełcki Klub Sportowy Karate 
Kyokushin obchodzi 45-lecie istnienia. 
Pierwsza sekcja karate w Ełku powstała w 
1978 roku. Prekursorami tej sztuki walki 
w mieście byli Roman Herman i Bogusław 
Surowiec. Pierwsze treningi odbywały się 
w jednej z ełckich piwnic. Warunki nie 
stanowiły problemu, natomiast wspomnie-

nia o worku treningowym wypełnionym 
sianem i cegłami przyprawiają o dreszcz. 
Klub jest spadkobiercą tej sekcji – formal-
nie klub został zarejestrowany z inicjatywy 
jej dzisiejszego prezesa i głównego trenera 
Remigiusza Karpińskiego w 1990 roku, 
który w kwietniu tego roku został wybra-
ny prezydentem Europejskiej Organizacji 
Karate, a swoje treningi rozpoczął w sekcji 
na początku lat 80. XX w. 

Dziś klub ma własną siedzibę z pro-
fesjonalną salą treningową, siłownią, czy 
sauną. Przez lata funkcjonowania ełcki klub 
wyszkolił ponad 3 tysiące osób, często w tre-
ningach uczestniczą całe pokolenia. Karate 
dla wielu podopiecznych klubu to pasja i 
sposób na życie. Zawodnicy klubu odno-
sili i odnoszą sukcesy na arenie krajowej i 
międzynarodowej. Od wielu lat klub skupia 
się przede wszystkim na trenowaniu dzieci 
i młodzieży. W ubiegłym roku w zajęciach 
sportowych brało udział 190 dzieci, podzie-
lonych na grupy wiekowe. Zajęcia odbywają 
się dwa razy w tygodniu, ich najmłodsi 
uczestnicy mają 5-7 lat. W 2022 roku zorga-
nizowali seminarium poprowadzone przez 
trenera z Ukrainy, w którym wzięły udział 
m.in. dzieci i młodzież z EKSKK oraz klu-
bów z całej Polski. Jedną z największych 
imprez jaką organizują dla dzieci w wieku 
od 7 do 18 lat jest Puchar Mazur – Otwarte 
Mistrzostwa Województwa – w tym roku 
wzięło w nim udział ponad 200 zawodników 
z 9 klubów. Programem Klub w tej edycji 
objętych zostanie 139 dzieci.

Wielkopolskie

	poznański Klub Kyokushin Karate 
– 86 pkt. i 15 tys. zł

Poznański Klub Kyokushin Karate działa 
od 2003 roku, od roku 2009 posiadają sta-
tus organizacji pożytku publicznego. Od 
samego początku istnienia klubu zawodnicy 
i zawodniczki z większymi i mniejszymi 
sukcesami startują w zawodach sportowych 
organizowanych przez Okręgowy Związek 
Karate w Poznaniu oraz Polską Federację 
Karate Shinkyokushinkai i kluby w niej 
zrzeszone. Poza tym członkowie klubu biorą 
udział w corocznych sportowych obozach 

nizuje liczne turnieje na swoim stadionie, 
który uchodzi za najładniejszy w powiecie 
oraz bierze udział w zawodach na terenie 
województwa pomorskiego i w turniejach 
organizowanych przez Pomorski Związek 
Piłki Nożnej oraz lokalne kluby sportowe. 
Za pracę z młodzieżą odpowiada dwójka 
trenerów – Grzegorz Cherch i Marlena 
Małachowska.

Śląskie

	lUKs Kantor częstochowa – 88 pkt. i 
15 tys. zł

Klub działa od 2009 roku i posiada trzy 
sekcje – taekwondo olimpijskie, para-ta-
ekwondo i kickboxing (od 2021). Obecnie w 
zajęciach taekwondo uczestniczy ponad 80 
dzieci w wieku od 4 do 18 lat. Klub umoż-
liwia treningi również osobom o orzeczeniu 
niepełnosprawności. Zajęcia odbywają się 
w sali odpowiednio zabezpieczonej i wypo-
sażonej. Współpracują z urzędem miasta 
Częstochowa, który w ubiegłym roku przy-
znał „Kantorowi” wyróżnienie za wybit-
ne osiągnięcia sportowe. Klub uczestniczy 
we współzawodnictwa sportowym dzieci i 
młodzieży organizowanym przez MSiT – w 
2022 roku zdobył 74 punkty. Zawodnicy 
taekwondo biorą udział w mniejszych i 
większych turniejach na terenie wojewódz-
twa i na arenie ogólnopolskiej – w 2022 
roku przywieźli z nich ponad 180 medali, w 
tym 5 medali z Ogólnopolskiej Olimpiady 
Młodzieży.

Klub organizuje dla dzieci przynajmniej 
dwa razy w roku obozy sportowe, na które 
zaprasza trenerów z Korei Południowej i 
półkolonie, zapewnia udział w lokalnych 
festynach i piknikach rekreacyjnych w 
mieście i okolicznych wsiach, gdzie mogą 
zaprezentować swoje umiejętności i popu-
laryzować dyscyplinę – ostatnio były to np. 
I Igrzyska Zdrowia w Częstochowie. Biorą 
udział w lokalnym projekcie pod nazwą 
„Sportowa Częstochowa” oraz programie 
ogólnopolskim „Stop zwolnieniom z WF”.

Założycielem klubu i głównym trenerem 

jest Robert Kantorysiński, mistrz świata w 
walkach i dwukrotny mistrz Europy, posia-
dacz 5 dan. Programem Klub zostanie obję-
tych 60 dzieci.

	UKs Olimpijczyk częstochowa 
– 88 pkt. i 10 tys.

Klub powstał w 1996 roku z inicjatywy 
rodziców i trenerów. Od wielu zajmuję się 
treningiem dzieci i młodzieży do 18 roku 
życia. W roku 2022 trenowało około 70 
dzieci z roczników 2009-2017, podzielo-
nych na 4 grupy treningowe. Klub zatrudnia 
dwóch trenerów posiadających uprawnie-
nia Polskiego Związku Piłki Nożnej oraz 
doświadczenie w pracy z dziećmi i mło-
dzieżą. Drużyny klubowe biorą udział w 
rozgrywkach ligowych Śląskiego Związku 
Piłki Nożnej na murawie i w hali. 

Podczas naboru zachęca takim hasłem: 
Odłóż telefon, przyjdź do nas na trening, 
strzelisz niezapomniane gole, nauczymy 
Cię pierwszej pomocy. Razem przeżyjmy 
wspaniałą przygodę! Prezesem klubu jest 
Krzysztof Kucharczyk-Pietraszko. Klub 

ściśle współpracuje z OSP w Częstochowie 
– Kuźnica Marianowa. To strażacy użyczają 
im swojego boiska, pomagają w remontach 
i przygotowaniu murawy do sezonu, szkolą 
dzieci z pierwszej pomocy przedmedycz-
nej. Ostatnio rodzice wspólnie z OSP i 
coraz liczniejszym gronem sponsorów m.in. 
odmalowali budynek klubu, wyremonto-
wali szatnie dla dzieci, obecnie poprawiają 
stan murawy, co niestety wiąże się z tym, że 
trenują i grają w innym miejscu, m.in. OSiR 
w Blachowni. Programem Klub zostanie 
objętych 74 dzieci.

	Katolicki Klub sportowy ichthys 
Bielsko Biała – 88 pkt. i 10 tys. zł

Klub powstał w 2014 roku, jest organiza-
cją pożytku publicznego. Od początku swo-
jej działalności organizuje regularne zajęcia 
nauki pływania i doskonalenia pływania 
dla dzieci w wieku od 4 do 17 lat. W klu-
bie trenuje ok. 90 dzieci, które pochodzą z 

Bielska Białej i okolicznych miejscowości. 
Największą grupę stanowią dzieci w wieku 
od 5 do 12 lat. Zajęcia odbywają się na krytej 
pływalni Troclik w Bielsku Białej dwa razy 
dziennie od poniedziałku do piątku, poza 
środą. Niestety niektóre dzieci przycho-
dzą do klubu z wadami postawy więc dla 
chętnych prowadzona jest też gimnastyka 
korekcyjna w wodzie. Jak mówi prezes i 

trener Elżbieta Kupczak jej podopieczni 
poza nauką pływania uczą się przezwyciężać 
własne słabości, stają się odważni, pomagają 
sobie nawzajem. Więzi społeczne budują 
wspólne wyjazdy na zawody, obozy spor-
towe, podczas których nie tylko trenują, ale 
też świetnie bawią się, zimą na nartach, a 
latem na boisku. 

Dla młodego pływaka każdy medal, 
nagroda czy dobry wynik jest ważny, ale naj-
większy uśmiech na jego twarzy gości wtedy, 
gdy zdobywa... pierwszą kartę pływacką. To 
nierzadko, poza legitymacją szkolną, jeden 
z pierwszych „oficjalnych“ dokumentów 
dziecka. To także potwierdzenie zdobytych 
umiejętności, a egzamin nie jest przecież 
prosty. W tym klubie karty pływackie zdo-
bywają już 5-7-letnie dzieci, które w wodzie 
czują się jak ryby. Nomen omen nazwa 
klubu „Ichthys” to po starogrecku ryba wła-
śnie.

Świętokrzyskie

	Uczniowski Klub Bokserski Fighter 
Kielce – 83 pkt. i 10 tys. zł

W sportach walki często bywa tak, że 
powstają kluby sportowe, które są autor-
skimi projektami znanych w środowisku 
zawodników. Podobnie jest z Uczniowskim 
Klub Bokserski Fighter Kielce. Klub powstał 
w 2014 roku, a założył go Wojciech Jaros, 
który swoją przygodę z boksowaniem 
zaczynał w Błękitnych Kielce, stoczył w 
karierze 130 walk. Jego zdaniem boks roz-
wija wszystkie zdolności motoryczne: siłę, 
szybkość, wytrzymałość, równowagę oraz 
koordynację ruchową, a co najważniejsze 
dodaje energii i pewności siebie. Zawodnicy 
trenują w sali bokserskiej i siłowni, które 
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zimowych i letnich, seminariach, zgrupowa-
niach oraz egzaminach na kolejne stopnie 
szkoleniowe i mistrzowskie. W ostatnich 
latach (2021-2022) brali udział w obo-
zach letnich w Pobierowie, Międzywodziu 
i Kielcach, obozach zimowych w Białym 
Dunajcu, seminarium szkoleniowym w 
Turku, europejskim seminarium w Dojo 
Stara Wieś, charytatywnych pokazach kara-
te na festynach oraz pokazach dla chorych 
dzieci, lekcjach pokazowych w szkołach, 
zawodach sportowych Polish Fighter Cup, 
Mistrzostwach Wielkopolski i Pucharach 
Wielkopolski, wiosennych i zimowych egza-
minach karate. Wspiera ich Urząd Miejski 
w Poznaniu. Zajęcia odbywają się w 4 szko-
łach w Poznaniu, w halach sportowych w 
Pniewach i Szamotułach oraz w sekcji w 
Kościanie. 

Programem Klub objętych zostanie 100 
dzieci. Prezesem klubu i głównym trene-
rem jest Mirosław Kopielski.

Zachodniopomorskie

	UKs avatar w lekowie – 83 pkt. 
i 10 tys. zł

UKS Avatar w Lekowie został założony i 
zarejestrowany w listopadzie 2013 roku, jest 
więc klubem młodym, ale prężnie działają-
cym. Z roku na rok przybywa uczestników 
zajęć, których liczba obecnie oscyluje w 
granicach 60 osób. 

Uczestnikami zajęć są dzieci i młodzież 
w wieku 8-16 lat z terenu powiatu świdwiń-
skiego. Zajęcia odbywają się w Gminnej 
Hali Sportowej w Lekowie oraz boisku pił-
karskim w Krosinie, na które uczestnicy tre-
ningów dowożeni są z wielu miejscowości 
z terenu gminy Świdwin, która jest gminą 
dość rozległą. W związku z tym koszty 
transportu pochłaniają większość środków 
otrzymanych z budżetu gminy na działal-
ność klubu. Pozostałe środki są niewystar-
czające na opłacenie instruktorów, zakup 
sprzętu sportowego, organizację obozów 
letnich czy zimowych. 

Od początku działalności w klubie funk-

cjonują dwie sekcje tj.: piłki nożnej chłop-
ców oraz piłki ręcznej dziewcząt. W 2017 i 
2018 roku klub otrzymał dotację w ramach 
programu Klub na łączną kwotę 30 tys. zł, 
dzięki temu mógł realizować zajęcia trenin-
gowe dwóch sekcji, uczestniczyć w rozgryw-
kach ligowych piłki ręcznej i piłki nożnej w 
trzech kategoriach wiekowych oraz orga-
nizować obozy w okresie wakacji letnich 
i zimowych. Środki pozyskane w ramach 
Programu Klub 2023 pozwolą na objęcie 
szkoleniem 60 dzieci. Prezesem klubu jest 
Agata Gontarczuk.

Wnioski z najwyższą oceną

Narodowa Baza Talentów to ogólnodo-
stępne narzędzie, dzięki któremu możliwe 
jest monitorowanie i ocena kondycji fizycz-
nej dzieci i młodzieży. Program realizowany 
jest od 2017 roku przez Ministerstwo Sportu 
i Turystyki, Instytut Sportu – PIB oraz AWF 
Warszawa. Z platformy NBT mogą korzy-
stać nauczyciele wychowania fizycznego, 

trenerzy, kluby i związki sportowe, a także 
młodzi sportowcy oraz ich rodzice. 

We wrześniu 2022 roku uruchomio-
ny został nowy program MSiT ,,Sportowe 
Talenty”, powstał po to, żeby umożliwić dzie-
ciom sprawdzenie swoich umiejętności, a 
klubom sportowym ułatwić wyłapywanie 
uzdolnionych uczniów i uczennic. We wrze-

śniu 2023 r. wejdzie do podstawy progra-
mowej w szkołach, a doroczne testy staną 
się obowiązkowe dla wszystkich dzieci w 
całej Polsce. Program zyska też nowy cel: 
promowanie aktywności fizycznej wśród 
dzieci. Testy są podobne do tych z NBT i 
obejmują: skok w dal, bieg wahadłowy, pod-
pór przodem (tzw. deskę) oraz bieg 10 × 5 m.

Przypominamy beneficjentom Programu 
KLUB, że w związku z wymogiem określo-
nym w § 4 ust. 20 Regulaminu Rządowego 
Programu „KLUB” – edycja 2023 uczestnicy 
zajęć sportowych realizowanych w ramach 
tego programu muszą przejść testy spraw-
nościowe, których wyniki należy wprowa-
dzić do elektronicznej bazy danych progra-
mu „Sportowe Talenty.pl” (https://sporto-
wetalenty.gov.pl) Uwaga! Ponieważ wciąż 
trwają prace nad uruchomieniem tej bazy, 
wyniki testów wprowadzamy tak jak w 
poprzednich latach do serwisu Narodowa 
Baza Talentów  (https://narodowabazata-
lentow.pl). Wszystkie dane, wprowadzone 
do września do Narodowej Bazy Talentów 
zostaną przeniesione do bazy danych pro-
gramu „Sportowe Talenty.pl”.

Narodowa Baza Talentów i Sportowe Talenty

Krajowe Zrzeszenie LZS
Operator Krajowy
Rządowego Programu Klub 
2023-2025

Zapraszamy!

Organizator sportu

Konkursy, olimpiady, zloty turystyczne

Mistrzostwa, OSSM LZS, WLKS

Tysiące imprez sportowych

Aktywna Wieś
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Po raz 15. wybierzemy najciekawsze 
inicjatywy realizowane 
w środowisku wiejskim

Był rok 1983 w Krakowie odbywał się 
Sejmik Turystyczny Zrzeszenia LZS, 
podczas którego ówczesny sekretarz 
Rady Głównej LZS Adam Włodzimierz 
Daszkowski i Jan Gomoła, kierownik 
Wydziału Turystyki w RG ZLZS rzucili 
hasło – zorganizujmy Olimpiadę Wiedzy 
Turystyczno-Krajoznawczej LZS. Spotkało 
się to z dużą aprobatą uczestników Sejmiku. 

Pierwszy Finał Centralny Olimpiady 
odbył się w dniach 28 – 30 września w 
Krakowie. W eliminacjach wzięło udział 
ponad 10 tys. osób. Do Krakowa przyjecha-
ło 34 uczestników. Zmierzyli się w 6 konku-
rencjach – 4 praktycznych i 2 teoretycznych. 
W finale głównym znalazło się 9 osób, na 6 
najlepszych jako nagrody czekały wycieczki 
zagraniczne. Zdobywca pierwszego miej-
sca Kazimierz Jankowiak, nauczyciel z 
Włoszakowic (obecnie woj. wielkopolskie) 
pojechał wraz z żoną na wyprawę rowerową 
do Bułgarii.

W sumie Kraków gościł uczestników 
olimpiady 8 razy, potem było kilka innych 
miast, w 1999 roku po raz pierwszy finał 
odbył się w Zakopanem. I do dziś jesteśmy 
wierni stolicy polskich Tatr. W tym roku w 
dniach 10-12 listopada odbędzie się tam 
jubileuszowa 40 olimpiada!

Program olimpiady ulegał co kilka lat 
różnym zmianom, najważniejsza dokonała 
się w 1988 roku, kiedy to postanowiono, że 
jednym z tematów testu pisemnego będą 
walory krajoznawcze i historia jednego z 
krajów europejskich. Pierwszym krajem 
była Norwegia.

Przez tych 40 lat w olimpiadzie wzięło 
udział kilka tysięcy osób, wielu z nich przy-
jeżdżało i przyjeżdża od lat. Więcej dowie-
cie, się wkrótce z książki, której wydanie 
planowane jest na koniec 2023 roku. 

Na zdjęciu uczestnicy pierwszej olimpiady 
z 1984 roku.

Rozumienie pojęć i zasad wymiany ekonomicznej 
jest dziecku potrzebne do funkcjonowania w dorosłym 
życiu dokładnie tak samo, jak umiejętność czytania 
i liczenia. W projekcie Ekonomia+ realizowanym 
wspólnie z Narodowym Bankiem Polskim w ramach 
programu edukacji ekonomicznej, połączyliśmy 
sport z ekonomią. Do projektu zaprosiliśmy 16 szkół 
z różnych regionów Polski, w szczególności członków 
LZS i osoby zainteresowane sportem. Warsztaty on-li-
ne prowadził znany dziennikarza i publicystę ekono-
micznego Rafał Woś. Miały one pokazać uczniom-
sportowcom jak podstawy ekonomii pomagają w 
zrozumieniu sposobu funkcjonowania nowoczesnego 
sportu.

W projekcie wzięły udział następujące szkoły: SP 
im. Kawalerów Orderu Uśmiechu w Józefinie i SP w Piasecznie (woj. mazowieckie), 
ZSRiT w Powodowie i ZSZ w Wolsztynie (woj. wielkopolskie), ZSE w Nysie i I LO im. 
Bolesława Chrobrego w Brzegu (woj. opolskie), SP w Ińsku (woj. zachodniopomorskie), 
ZSZ nr 2 im. Marii Dąbrowskiej w Dęblinie (woj. lubelskie), SP im. Jana Pawła II w 
Wikielcu (woj. warmińsko-mazurskie), ZSCKU w Radoczy (woj. małopolskie), ZSP 
Kiliński Zelów i SP w Krzyżanowie (woj. łódzkie), ZS Nr 1 w Kłobucku (woj. śląskie), 
PCKZiU w Pucku (woj. pomorskie), ZSR w Białymstoku (woj. podlaskie), Zespół 
Szkolno-Przedszkolny w Kikole (woj. kujawsko-pomorskie). 

Łącznie w projekcie uczestniczyło ponad 450 uczniów, a realizowany był od listo-
pada 2022 roku do końca marca 2023 r. Po każdych zakończonych zajęciach losowana 
była nagroda — bon wartości 100 zł na zakupy sportowe.

40 lat Olimpiady 
Wiedzy 

Turystyczno-
Krajoznawczej LZS

Od 2009 roku Krajowe Zrzeszenie LZS 
wspólnie z zrzeszeniami wojewódzkimi i 
MSiT wybiera najciekawsze projekty z zakre-
su upowszechniania i promowania aktywno-
ści fizycznej w środowisku wiejskim. W tym 
roku dokonamy wyboru projektów po raz 
15! Pierwszym, historycznym już dziś zwy-
cięzcą konkursu było Gminne Zrzeszenie 
LZS w Ełku. W ciągu 14 lat zgłoszono do 
oceny 1023 projekty, w tym roku mamy 
tych zgłoszeń 52 — daje to imponującą licz-
bę 1075 projektów! A ilość uczestników? 
Przekroczyła zdecydowani pół miliona.

W 2023 roku najwięcej projektów zgło-
siły następujące województwa: śląskie — 6, 
lubuskie — 5, dolnośląskie i kujawsko-po-
morskie — po 4.

Jakie projekty najczęściej podlegają oce-
nie Krajowej Komisji Konkursowej? Są to: 
pikniki rodzinne, festyny, turnieje piłkarskie, 
siatkarskie, tenisa stołowego, biegi przeła-
jowe, zawody dla osób niepełnosprawnych, 
rajdy rowerowe i piesze, turniej wsi i gmin. 
Zawodnicy biegają, skaczą, chodzą w płe-
twach, rzucają wałkiem, podnoszą ciężar-
ki, piłują drewno, czołgają się w foliowych 
tunelach, strzelają z wiatrówki i łuku, jeżdżą 
konno. Jedne imprezy są kameralne, jeśli 
tak można określić zawody czy festyny na 

150 osób, największe gromadzą nawet kilka 
tysięcy osób. 

Bogactwo form było i jest niesamowi-
te, a inwencja organizatorów przeogrom-
na. Konkurs wyzwolił w działaczach zrze-
szonych w różnych ogniwach Ludowych 
Zespołów Sportowych sporą energię. 

Liczymy, że i w tym roku wyłonienie zwy-
cięzcy będzie trudne.

P.S. Powyższe zdjęcie pochodzi z 2009 roku 
i przedstawia masowe biegi przełajowe zor-
ganizowane przez Gminne Zrzeszenie LZS 
w Ełku, które wygrało pierwszy konkurs.

Piłka nożna to najpopularniejszy sport w naszym Zrzeszeniu. Większość LZS-ów, 
które powstawały już w 1945 roku zaczynało od sekcji piłki nożnej. Ale nie powstawały 
z niczego. Przed II wojną światową takie kluby też istniały. Nie tylko w dużych miastach 
jak Lwów, Warszawa, Kraków, Gdańsk czy Poznań, ale też na wsiach i w małych mia-
steczkach. Odrodziły się po wojnie i zasiliły struktury Zrzeszenia LZS. Czy jest ich dużo? 
Spokojnie dałoby się z tych stowarzyszeń utworzyć duży „Klub Seniora”. W tym roku:

• 115-lecie obchodzą: LKS 1908 Nędza, LKS Zabełków (woj. śląskie)
• 110-lecie: Zamek Gołańcz (woj. wielkopolskie)
• 100-lecie: LKS Naprzód Jabłonowo Pomorskie (woj. kujawsko-pomorskie); LZS 

Polonia Nowe Kramsko i LKS Sokół Dąbrówka Wielkopolska (woj. lubuskie), LKS 
Milanów, Orlęta Łuków, Wisła Puławy, Tomasovia Tomaszów Lubelski, Lewart 
Lubartów, Włodawianka Włodawa (woj. lubelskie); LZS Czarnochowice, LKS Jordan 
Jordanów, LKS Słomniczanka Słomniki, MKS Kalwarianka Kalwaria Zebrzydowska 
(woj. małopolskie); LKS Błażowianka Błażowa (woj. podkarpackie), Tur Bielsk Podlaski 
(woj. podlaskie), GKS Cartusia Kartuzy, LZS Sokół Zblewo (woj. pomorskie); MKS 
Fortuna Wieleń, LKS Korona Bukowiec, KS Sokół Szamocin, GLKS Stella Białośliwie 
(woj. wielkopolskie);.

Drodzy działacze, członkowie, zawodnicy, trenerzy, kibice w imieniu prezesa Rady 
Głównej Krajowego Zrzeszenia LZS, posła Mieczysława Kazimierza Baszko oraz całego Krajowego Zrzeszenia LZS życzymy Wam 
wszelkiej pomyślności i... 200 lat, bo przecież mniej nie można!

P.S. Jeśli kogoś pominęliśmy, przepraszamy za brak naszej wiedzy.

Ludowe Zespoły Sportowe w marcu ob-
chodziły swoje 77 urodziny. Od dziesiątków 
lat zajmujemy się upowszechnianiem kul-
tury fizycznej w środowisku wiejskim i ma-
łomiasteczkowym, choć nie brakuje też na-
szych jednostek organizacyjnych w dużych 
miastach – to zadanie wychodzi nam raz le-
piej, a raz gorzej, jak w życiu bywa. W struk-
turach Zrzeszenia są kluby, które zajmują się 
szkoleniem uzdolnionej sportowo młodzie-
ży, są też takie, które po prostu umożliwiają 
dzieciom przygodę ze sportem, organizując 
im czas wolny.

Naszym głównym mecenasem jest Mi-
nisterstwo Sportu i Turystyki, ale nikt nam 
nie daje pieniędzy „za piękne oczy” czy 
historyczne zasługi dla polskiego sportu 
(wychowaliśmy tysiące medalistów igrzysk 
olimpijskich, świata i Europy) – po prostu 
startujemy w licznych konkursach ofert or-
ganizowanych przez MSiT.

W 2023 roku mamy do zrealizowania bar-
dzo bogaty kalendarz imprez sportowych i 
zadań. Zorganizujemy 24 mistrzostwa Pol-
ski Zrzeszenia LZS w sportach wiodących 
w naszym stowarzyszeniu, 13 imprez w ra-
mach sportu powszechnego pod wspólną 
nazwą „Aktywna Wieś”. Kryją się pod nią 
zarówno dobrze znane imprezy ogólnopol-
skie (np. Złota Wieża, Piłkarska Kadra Cze-
ka), które organizujemy od lat, jak też 70 
wydarzeń, małych i dużych, które w 16 wo-
jewództwach zorganizują nasi członkowie. 
Jesteśmy operatorem krajowym Rządowego 
Programu KLUB, MSiT powierzył nam jego 
realizację na lata 2023-20025. Prowadzimy 
też program pod nazwą „Organizator sporu 

w środowisku wiejskim” – nikogo nie trzeba 
przekonywać, jak ważną rolę w sporcie peł-
nią lokalni liderzy. W naszych OSSM LZS i 
WLKS szkolimy młodzież w różnych spor-
tach. Nie zapominamy także o turystach.

Jestem typem działacza „podróżnika” – 
dużo czasu poświęcam na oglądanie dużych 
i małych imprez sportowych, na spotkania 
z działaczami i trenerami, animatorami 
sportu. To pozwala mi spojrzeć na sport w 
sposób kompleksowy. Chciałbym więc po-
dzielić się z wami kilkoma spostrzeżeniami.

W dziedzinie sportu powszechnego, jego 
upowszechniania mamy jeszcze dużo do 
zrobienia, bo przecież aktywność fizyczna 
Polaków wciąż niestety nie jest zadowalają-
ca w porównaniu z innymi krajami Europy. 
Choć zdecydowanie poszerzyła się w na-
szym kraju infrastruktura sportowa, w któ-
rą inwestuje rząd, miasta i gminy, to nie ma 
na boiskach i halach sportowych tłumów, 
rzecz jasna nie mówię tu o kibicach. Mimo 
licznych programów Ministerstwa Spor-
tu i Turystyki kierowanych do organizacji 
sportowych, klubów, fundacji nie poprawił 
się zdecydowanie poziom organizacyjny i 
finansowy klubów – wiele z nich „ledwo 
dycha” mają problemy finansowe, trudności 
z dostępem do hal i boisk, a ich siedziby to 
często jeden, dwa wynajęte pokoiki, prywat-
ne mieszkanie prezesa, a znam także takie-
go, co całą dokumentację ma w... samocho-
dzie. Ponadto choć się mówi, że nieważne są 
wyniki sportowe, tak nie jest – to one często 
decydują o dofinansowaniu działalności. Jak 
tu rozwinąć skrzydła? – pytają. 

Mnie się marzy inny rodzaj klubu – klubu, 

który jest „bijącym sercem” lokalnej społecz-
ności, gdzie nie uprawia się tylko jednego 
sportu, a wiele, gdzie można przyjść poga-
dać, wypić kawę, gdzie jest mnóstwo sprzę-
tu sportowego, gdzie każdy znajdzie coś dla 
siebie, gdzie rodzic przywożący dziecko na 
zajęcia, nie wyrzuca go przed bramą hali 
czy boiska, a idzie na siłownię, pograć w 
badmintona lub pingponga, a w weekendy 
przychodzą do klubu całe rodziny. Bo tylko 
wtedy klub naprawdę spełniać będzie swoją 
społeczną rolę. Ktoś powie „marzenie ściętej 
głowy” – cóż czasami marzenia się spełnia-
ją, tylko trzeba w nie wierzyć. Może w przy-
szłym roku, w ramach Rządowego Programu 
KLUB, zorganizujemy spotkanie pod hasłem 
„Mój wymarzony klub, czyli jaki” i poprosi-
my o opinię beneficjentów tego programu. 
Ze sportowym pozdrowieniem

Mieczysław Kazimierz Baszko
poseł, prezes Rady Głównej KZ LZS

Marzenia się spełniają
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Za nami już 10 imprez mistrzowskich Krajowego Zrzeszenia LZS w sportach wiodących (początek czerwca). W 2023 roku 
zaplanowano ich 24. Sezon mistrzowski otworzyły biegi narciarskie, zakończą mistrzostwa w kolarstwie przełajowym (listopad 
Turawa). Organizatorem wszystkich mistrzostw jest Krajowe Zrzeszenie LZS, bezpośrednimi wykonawcami wojewódzkie zrzesze-
nia LZS lub kluby, które wygrały konkursy ofert. Przy organizacji mistrzostw organizatorzy bezpośredni współpracują z polskimi 
związkami sportowymi i władzami samorządowymi różnych szczebli. Swój wkład wnoszą także sponsorzy. Wszystkie mistrzostwa 
uzyskały dofinansowanie z Ministerstwa Sportu i Turystyki. Poniżej przedstawiamy krótkie relacje z 10 mistrzostw. Szczegółowe 
wyniki dostępne są na stronie www.lzs.pl

Biegi przełajowe to niezwykle popularny 
sport w naszym Zrzeszeniu. Jedne z pierw-
szych mistrzostw odbyły się na początku lat 
60. XX wieku w Ostrzeszowie i przyczyniły 
do powstanie popularnego do dziś Crossu 
Ostrzeszowskiego. Tegoroczne odbyły się 
w dniach 10-11 marca w Stargardzie (woj. 
zachodniopomorskie). Towarzyszyły im za-

wody dzieci, VIP-ów oraz Mistrzostwa Wo-
jewództwa Zachodniopomorskiego U16.

Bezpośrednim organizatorem mistrzostw 
było WMLKS Pomorze Stargard, a współor-
ganizatorami: Zachodniopomorskie Zrze-
szenie LZS, Urząd Miejski, Starostwo Po-
wiatowe i Urząd Gminy w Stargardzie, OSiR 
Stargard oraz Urząd Marszałkowski Woj. 
Zachodniopomorskiego. Partnerem wyda-
rzenia PZU S.A. 

Startowało około 300 zawodników, 
reprezentujących 40 klubów z 10 woje-
wództw. Klasyfikację klubową wygrał 
ULKS Talex Borzytuchom, przed WMLKS 
Pomorze Stargard oraz AML Słupsk, woje-
wódzką: pomorskie przed wielkopolskim i 
zachodniopomorskim.

Mimo okropnej pogody – zimno, deszcz 
i śnieg – rywalizacja w wielu biegach była 
emocjonująca, a walka o medale trwała do 
ostatnich metrów.

Od ubiegłego roku – po 16 latach prze-
rwy – mistrzostwa LZS w biegach nar-
ciarskich wróciły do naszego kalendarza 
ogólnopolskiego. W tym roku odbyły się 18 
lutego na trasach narciarskich Siwej Doliny 
w Tomaszowie Lubelskim. Miały formułę 
otwartą. Patronat honorowy nad mistrzo-
stwami sprawowali: prezes Rady Głównej 

KZ LZS, poseł Mieczysław Kazimierz 
Baszko, starosta tomaszowski Henryk 
Karwan oraz Wojciech Żukowski, bur-
mistrz miasta Tomaszów Lubelski. 

Na starcie zawodów stanęło w 7 katego-
riach wiekowych 114 zawodników i zawod-
niczek z 7 klubów. Punktację klubową 
wygrał UKS Rawa Siedlce, przed MULKS 
Grupa Oscar Tomaszów Lubelski i LKS 
Markam Wiśniowa-Osieczany. 

Rywalizowano w bardzo trudnych warun-
kach – trasa była bardzo miękka i częściowo 
oblodzona. Integralną częścią mistrzostw 
były biegi dzieci i mastersów.

Bezpośrednimi organizatorami 
mi strzostw byli: Wojewódzkie Zrzeszenie 
LZS w Lublinie i MULKS Grupa Oscar 
To ma szów Lubelski przy współpracy 

Starosty Tomaszowskiego i Burmistrza 
Miasta Tomaszów Lubelski. Realizacją tech-
niczną zajmował się Lubelski Okręgowy 
Związek Narciarski przy współpracy OSiR 
Tomasovia Tomaszów Lubelski.

Srebrny rok Klemensa Joniaka

104 zapaśników z 23 klubów reprezen-
tujących 10 województw startowało w Mi-
strzostwach Polski Zrzeszenia LZS w za-
pasach młodzików w stylu wolnym, które 
odbyły się w dniach 17-19 marca w Plewi-
skach/Komornikach. Zawodnicy rywalizo-
wali w 12 kategoriach wagowych. Stoczono 
164 walki, aż 101 z nich zakończyło się poło-
żeniem na łopatki. 

Klasyfikację klubową wygrał LKS Orzeł 
Namysłów przed ULKS Tęcza Środa Wiel-

kopolska i UKS Zapasy Plewiska, woje-
wódzką wielkopolskie przed zachodniopo-
morskim i opolskim.

Bezpośrednim organizatorem mistrzostw 
było Wielkopolskie Zrzeszenie LZS przy 
współpracy GOSiR w Komornikach, Wójta 
Gminy Komorniki oraz UKS Zapasy Plewi-
ska. Partnerem wydarzenia było PZU S.A. 

Młodym zapaśnikom medale, pucha-
ry oraz dyplomy wręczali m.in.: Krzysztof 
Piasek, wiceprezes RG KZ LZS oraz prezes 

Polskiego Związku Zapaśniczego Andrzej 
Supron, co zapewne dla wielu uczestników 
mistrzostw było sporą niespodzianką. Cie-
szy nas, że Prezes PZZap. znalazł czas na 
obejrzenie walk najmłodszych adeptów tego 
sportu, jego obecność na mistrzostwach 
świadczy o tym, że docenia on pracę z mło-
dzieżą prowadzoną w klubach Zrzeszenia.

W dniach 4-5 kwietnia na welodromie w 
Pruszkowie odbyły się Mistrzostwa Polski 
Zrzeszenia LZS w kolarstwie torowym oraz 
II seria Pucharu Polski. Bezpośrednim orga-
nizatorem imprezy było Mazowieckie Zrze-
szenie LZS oraz LUKS Trójka Piaseczno. 
Partnerami wydarzenie było PZU S.A. — 
partner strategiczny KZ LZS, Polski Związek 
Kolarski, Arena Pruszków Sp. z o.o. Starto-
wało prawie 200 kolarek i kolarzy

Gościem mistrzostw był prezes Rady 

Głównej Krajowego Zrzeszenie LZS, poseł 
Mieczysław Kazimierz Baszko.

O tytuły mistrzowskie walczono w kate-
gorii orlik, junior, junior młodszy kobiet i 
mężczyzn. Rywalizowano w 5 konkuren-
cjach — scratch, wyścigi tempowy, elimina-
cyjny i punktowy oraz w omnium. 

Niewątpliwie gwiazdami mistrzostw była 
juniorka młodsza Gabriela Kaczmarczyk z 
Lark Ziemia Darłowska, która wywalczyła 5 
medali (3-1-1), podobnie jak juniorka Eli-

za Rabażyńska z ALKS Stal Ocetix Iglotex 
Grudziądz oraz orliczki Mat Atom Dewe-
loper Wrocław — Olga Wankiewicz i Maja 
Tracka, które łącznie wywalczyły 10 medali 
na 15 możliwych do zdobycia. Wśród junio-
rów młodszych wyróżniał się Ignacy Go-
lonko z UKS Copernicus CCC/SMS Toruń, 
który zdobył 4 medale, w tym trzy złote. Pięć 
medali na swoim koncie zaliczył Dominik 
Ratajczak z Lubelskie Perła Polski — 2 złote 
i 3 brązowe.

Nikt nie zaprzeczy, że najpopularniej-
szym sportem zimowym w Polsce są skoki 
narciarskie. Nazwiska Adam Małysz, Kamil 
Stoch, Dawid Kubacki czy Piotr Żyła zna 
prawie każdy z nas. Ostatnio w skokach 
narciarskich pojawiła się spora grupa bar-
dzo zdolnych juniorów młodszych i junio-
rów. Jest wśród nich wielu zawodników 
z klubów Zrzeszenia LZS, a wśród nich 
Klemens Joniak z LKS Poroniec Poronin. 
Jego trenerem jest Andrzej Gąsienica.

– I tak i nie – mówi pan Andrzej. W 
ubiegłym roku zmienił się system szko-
lenia w PZN. Zawodnicy, którzy zostali 
zakwalifikowani do Kadru Narodowej są 
pod opieką trenerów tej kadry. I tak obec-
nie jest z Klemensem. Ale jesteśmy w 
stałym kontakcie i zawsze może liczyć na 
moją pomoc.

– Rok 2023 był chyba najlepszy w 
dotychczasowej karierze Klemensa.

– Zdecydowanie tak. Najpierw na 
Zimowym Olimpijskim Festiwalu 
Młodzieży Europy zdobył 3 srebrne 
medale – indywidualny oraz w drużynie 
męskiej i drużynie mieszanej, do tej kolek-
cji dorzucił srebrny medal w drużynie na 
MŚ w Whistler (USA). Ma także w swoim 

dorobku jeszcze srebrny medal w drużynie 
zdobyty na EYOF w 2022 roku.

– Nie powiódł mu się jedynie konkurs 
indywidualny na MŚJ.

– Tak, zajął w nim 16 miejsce i był bar-
dzo rozczarowany. W marcu tego roku 
skończył dopiero 18 lat, będzie jeszcze miał 
dwukrotnie szanse na walkę o indywidual-
ny medal tych mistrzostw. Jest zawodni-
kiem ambitnym, spokojnym i wytrwa-
łym, cierpliwie dąży do wyznaczonego 
celu i jeśli będzie tak dalej pracował, może 
kiedyś zostanie mistrzem świata a nawet 
olimpijskim. Wierzę w niego i wiem, że on 
o tym też marzy.

– Jest pan trenerem Klemensa od 2016 
roku.

– Klemens trafił do klubu chyba w 
wieku 8 lat, jego pierwszym trenerem był 
sam Stanisław Trebunia Tutka, który w 
latach 2001-2009 w tym klubie treno-
wał Kamila Stocha. Niestety pan Stanisław 
zmarł w 2016 roku, wtedy zaproponowano 
mi pracę w klubie, pod opieką mam skocz-
ków i kombinatorów. Zresztą Klemens 
przez jakiś czas trenował kombinację 
norweską – pewnie chciał kontynuować 
tradycję rodzinną, jego tata też uprawiał 

ten sport. Tak naprawdę o moim pod-
opiecznym zrobiło się głośno w 2021 roku, 
kiedy jako 16-latek zajął 10 miejsce w 
mistrzostwach Polski seniorów, po któ-
rych otrzymał szansę startu w FIS CUP i 
Pucharze Kontynentalnym. I na szczęście 
tzw. sodówka nie uderzył mu do głowy.

– Przed nim pewnie jeszcze dużo pracy, 
będzie radość po sukcesie i złość po prze-
granej.

– Klemens dobrze sobie radzi w sferze 
mentalnej i wie, że droga na szczyt jest 
zwykle wyboista. U zdolnych dzieciaków 
zawsze jest problem z okresem dojrzewa-
nia. Klemens ten czas, gdy wystrzelił w 
górę, ma za sobą. Zostaje praca nad moto-
ryką, poprawą siły i kontrola nad techniką.

– Nad czym najwięcej musi pracować?
– Nad właściwą pozycją dojeżdżania.
– Trenerze sukcesów w pracy, a Klim-

kowi życzymy spełnienia marzeń.

Mistrzowie Zrzeszenia LZS: junior 
młodszy – Dawid Giba z UKS Hubal 
Białystok/SMS Szklarska Poręba, junior-
ka młodsza – Gabriela Gdula z LKS 
Markam Wiśniowa-Osieczany; junior 
– Wojciech Nieścior MULKS Grupa 
Oscar Tomaszów Lubelski, junior-
ka – Aleksandra Zięba z LKS Markam 
Wiśniowa-Osieczany; kategoria U23 – 
Aleksandra Smajdor z KS Jedność Nowy 
Sącz.

Mistrzowie Zrzeszenia LZS: U16 – 
Oksana Pestka AML Słupsk i Marcel 
Maćkowski UKS Achilles Leszno; U18 – 
Amelia Tyczyńska UKS Achilles Leszno 
i Mikołaj Olejnik UKS Filipides Teresin; 
U20 – Katarzyna Napiórkowska LKS 
Maków Mazowiecki i Michał Mirek MKS 
Osa Zgorzelec; U23 – Regina Piechow-
ska ULKS Talex Borzytuchom i Konrad 
Pogorzelski Adam Draczyński Running 
Team Nowa Sól. 

Mistrzowie Zrzeszenia: 35 kg Filip 
Kuśmirek LKS Mazowsze Teresin, 38 kg 
Kacper Olejnik UKS Zapasy Plewiska, 41 
kg Franciszek Skóra ZKS Koszalin, 44 kg 
Igor Kiełt MKS Rokita Brzeg Dolny, 48 
kg Jakub Asztemborski, 52 kg Igor Stę-
pień – obaj LKS Orzeł Namysłów, 57 kg 
Mikołaj Rogowicz LKS Ceramik Kroto-
szyn, 62 kg Arsen Vazaryan KS Bloczek 
Team Pelplin, 68 kg Olgierd Nowicki KS 
Sobieski Poznań, 75 kg Rafał Pozański 
KS Koronowo, 85 kg Arsenii Bondaren-
ko LKS Mazowsze Teresin, 100 kg Fran-
ciszek Kotowski KS Victoria Osielsko.

B i e g i  p r z e ł a j o w e � Starg ard

Zapasy st yl wolny młodzik � Plewiska

K o l a r s t w o  To r o w e � Pruszków

Narciarst wo kl asyczne � Tomaszów�Lubelski
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Mistrzostwa Polski Zrzeszenia LZS w 
podnoszeniu ciężarów U15 i U17 kobiet i 
mężczyzn odbyły się w dniach 18-21 maja w 
Hali Sportowo-Widowiskowej im. Ireneusza 
Palińskiego w Ciechanowie. Bezpośrednim 
organizatorami była CLKS Mazovia Ciecha-
nów, współorganizatorami: Samorząd Wo-
jewództwa Mazowieckiego, Mazowieckie 
Zrzeszenie LZS, Miasto Ciechanów, Powiat 
Ciechanów, Mazowiecki Okręgowy Związek 
Podnoszenia Ciężarów. Sponsorami wyda-
rzenia byli PZU S.A. – Dobra Drużyna PZU 
– partner strategiczny KZ LZS oraz Eco 
Harpoon Recycling Sp. z o.o.

Otwarcie mistrzostw odbyło się 19 maja, 
jego głównym akcentem było przekazanie 
gospodarzowi imprezy nowego sztandaru. 
CLKS Mazovia Ciechanów w ubiegłym roku 

obchodziła jubileusz 65-lecia – narodziła 
się wtedy idee uhonorowania klubu nowym 
sztandarem. W imieniu fundatorów Akt 
Ufundowania Sztandaru odczytał prezes Za-
rządu Eco Harpoon Jacek Kolanko. Potem 
zaproszeni goście wbili symboliczne „gwoź-
dzie” i dokonali wpisu do Księgi Pamiątko-
wej, ks. kanonik Sławomir Filipski poświę-
cił sztandar, który najpierw trafił w ręce 
Mirosława Kostrzewy, od kilku tygodni no-
wego prezesa CLKS Mazovia Ciechanów, a 
następnie pocztu sztandarowego. W uroczy-
stości wzięli udział m.in.: poseł Mieczysław 
Kazimierz Baszko, prezes Krajowego Zrze-
szenia LZS, posłanka Ziemi Ciechanowskiej 
Anna Cicholska, senator Jan Maria Jac-
kowski, radny Sejmiku Województwa Ma-
zowieckiego Konrad Wojnarowski, prezes 

PZPC Waldemar Gospodarek, działacze, 
trenerzy oraz byli i obecni zawodnicy klubu.

Te mistrzostwa to był prawdziwy mara-
ton z ciężarami, zawody trwały cztery dni 
(od rana do wieczora), zgromadziły 285 za-
wodników i zawodniczek. 

W kategorii wiekowej U15 startowały 63 
zawodniczki i 92 zawodników reprezentu-
jących 40 klubów z 16 województw. 

W klasyfikacji klubowej kobiet pierwsze 
miejsce zajęła CLKS Mazovia Ciechanów, 
wśród mężczyzn GCK Kobylany. Klasyfika-

Mistrzostwa Polski Zrzeszenia LZS w 
jeź dzie szybkiej na wrotkach odbyły się w 
dniach 1-2 maja w Tomaszowie Lubelskim, 
miały formułę otwartą, rozegrano je na 
200-metrowym torze. 

Bezpośrednim organizatorem był klub 
TUKS RST Roztocze Tomaszów Lubelski 
przy współpracy i nadzorze sportowym Pol-
skiego Związku Sportów Wrotkarskich oraz 
Wojewódzkiego Zrzeszenia LZS w Lublinie. 
Partnerem imprezy było PZU S.A. – Dobra 
Drużyna PZU. Odbyły się także inaugura-
cyjne Ogólnopolskie Zawody „Dzieciaki 
na Medal”. Obie imprezy zaliczane były do 
Pucharu Polski. Uczestniczyło w nich 161 
zawodników z całej Polski oraz dwa kluby 
z Ukrainy. 

Ceremonie otwarcia zawodów odbyła się 
2 maja i nawiązywała do obchodów Dnia 
Flagi Rzeczypospolitej Polskiej. Odegra-
no hymny Polski i Ukrainy, wciągnięto na 
maszt polską flagę – zaszczytu tego dostąpił 
zawodnik TUKS RST Roztocze Tomaszów 

Lubelski Bartosz Kita. Uroczystego otwar-
cia zawodów dokonał burmistrz Tomaszowa 
Lubelskiego Wojciech Żukowski. Ponadto 
obecni byli m.in.: poseł Tomasz Zieliński, 
starosta tomaszowski Jarosław Korzeń, 
wiceprezes PZSW Paweł Kordas. Krajowe 
Zrzeszenie LZS reprezentowali: Józef Pote-
rucha, wiceprezes RG KZ LZS i Oskar Po-
terucha, koordynator krajowy Rządowego 
Programu Klub.

Mistrzostwa Zrzeszenia rozegrano w 
dwóch konkurencjach – sprint na 1 okrąże-
nie (200 m) oraz biegi dystansowe na elimi-
nację. 

Najstarszym uczestnikiem zawodów był 
Leszek Kleszczyński z TUKS RST Roztocze 
Tomaszów Lubelski – rocznik 1952! Pokazu-
je to, że jest to sport zarówno dla 3-letnich 
dzieci jak i seniorów.

cję łączną wygrała CLKS Mazovia Ciecha-
nów przed LKS Budowlani Kucera Nowy 
Tomyśl i LKS Polwica Wierzbno. W łącznej 
punktacji województw najlepsze okazało się 
lubelskie przed mazowieckim i wielkopol-
skim.

Najlepsi w punktacji Sinclaira byli Iga 
Burda z CLKS Mazovia Ciechanów i Florian 
Dąbek z LKS Polwica Wierzbno. Ustano-
wiono również 4 rekordów Polski, a bili je 

Iga Burda, Bartosz Łazuga – MOK Terespol 
oraz Florian Dąbek.

W kat. U17 startowało 51 zawodniczek i 
79 zawodników reprezentujących 67 klubów 
z 16 województw. W klasyfikacji klubowej 
kobiet pierwsze miejsce zajął LKS Budowlani 
Kucera Nowy Tomyśl, wśród mężczyzn LKS 
Znicz Biłgoraj. Klasyfikację łączną wygra-
li „Budowlani” przed Olimpijczyk Łuków i 
LKS Omega Kleszczów. W łącznej punktacji 

województw najlepsze okazało się lubelskie 
przed wielkopolskim i łódzkim.

Najlepsi w punktacji Sinclaira byli Julia 
Choińska z KS Klimat Łapy i Marcin Ziół-
kowski z CLKS Mazovia Ciechanów. 

Sześciokrotnie rekordy kraju biła w rwa-
niu, podrzucie i dwuboju w kat. 81 kg Kata-
rzyna Kozera z UMLKS Radomsko. Rekord 
Polski w rwaniu ustanowił także Marcin 
Ziółkowski w kat. 96 kg.

Krajowe Zrzeszenie LZS, CLKS „Mazovia” 
Ciechanów i Piotr Paliński byli organizato-
rami II Grand Prix Ciechanowa im. Irene-
usza Palińskiego w podnoszeniu ciężarów 
pod honorowym patronatem Ministra 
Sportu i Turystyki Kamila Bortniczuka. 
Ireneusz Paliński to dwukrotny medali-
sta olimpijski i wielokrotny medalista mi-
strzostw świata w podnoszeniu ciężarów. 
Był zawodnikiem LZS Mazowsze i CLKS 
Mazovia Ciechanów. Zmarł w 2006 roku. 
Zawody odbyły się 13 maja. Startowało 13 
kobiet i 16 mężczyzn, w tym zawodnicy i 
zawodniczki z Izraela i Norwegii. Puchar 
przechodni, autorstwa Ś.P. Ireneusza Pa-
lińskiego, otrzymał najlepszy zawodnik 
turnieju Patryk Bęben z CLKS Mazovia 
Ciechanów. Wśród kobiet pierwsze miejsce 
zajęła Weronika Zielińska-Stubińska KS 
AZS AWF Biała Podlaska.

41. Międzynarodowy Wyścig Kolarski 
Juniorów „Złote Koło”, który odbył się w 
dniach 26-28 maja w Dobczycach był jed-
nocześnie Mistrzostwami Polski Zrzeszenia 
LZS w tej kategorii wiekowej. Składał się z 
czterech etapów, w tym jazdy indywidualnej 
na czas. Wyścig ten uchodzi za najtrudniej-
szy dla juniorów w kraju, co potwierdziło 
się też w tym roku. Startowało ok. 60 ko-
larzy.

Mistrzem Zrzeszenia LZS został Maciej 
Banaszak z KK Tarnovia Tarnowo Podgór-
ne, I wicemistrzem Franciszek Kocur z UKS 
Avatar, II wicemistrzem Igor Włodarczyk 
ALKS Stal Grudziądz. Klasyfikację druży-
nową wygrał UKS Copernicus Toruń CCC 
przed KS Deichmann SKSM MAT Sobótka 

i KTK Kalisz, wojewódzką: wielkopolskie 
przed kujawsko-pomorskim i śląskim. 

Zwycięzcą cały wyścig został Filip Grusz-
czyński z włoskiej drużyny Energy Team 
ASD – do niedawna był zawodnikiem Gru-
py Kolarskiej Gliwice. 

Bezpośrednim organizatorem wyścigu 
było Małopolskie Zrzeszenie LZS i WLKS 
Krakus, który w tym roku obchodzi 75-le-
cie swojego istnienia, współorganizatorami 
m.in.: Urząd Marszałkowski Województwa 
Małopolskiego, Urząd Gminy i Miasta Do-
bczyce, Urząd Gminy Jodłownik, Łapanów, 
Trzciana i Raciechowice. Organizatorów 
wspomogli liczni sponsorzy, w tym wycho-
wanek WLKS Krakus — Rafał Majka – na 
wyścigu nie zabrakło jego żony i córeczki. 

Kierownikiem wyścigu, niezmiennie od 41 
lat jest znakomity trener WLKS Krakus Zbi-
gniew Klęk — to dzięki niemu, jego uporo-
wi i zaangażowaniu ten wyścig się odbywa. 
Krajowe Zrzeszenie LZS na wyścigu repre-
zentował wiceprezes Jacek Kucybała.

Rywalizację o tytuły mistrzyń Zrzeszenia 
LZS juniorki młodsze i juniorki/orliczki 
rozpoczęły 3 czerwca, czyli w dniu Świa-
towego Dnia Roweru. Oprócz naszych mi-
strzostw odbyła się także VII Edycja Pucha-
ru Polski, w której ścigały się zawodniczki 
od żakini do elity, a także rywalizacja żaków 
i młodzików — w sumie w imprezie starto-
wało ponad 200 kolarek i kolarzy, w tym 86 
z klubów Zrzeszenia.

Najpierw rywalizowano w jeździe indywi-

dualnej na czas. Juniorki młodsze miały do 
pokonani dystans 10 km. Mistrzynią Zrze-
szenia została Maria Okrucińska z UKS Co-
pernicus Toruń CCC/SMS Toruń, I wicemi-
strzynią Alicja Purchalak ze Stargardzkiego 
Towarzystwa Cyklistów, II wicemistrzynią 
Daria Ostrycharz z ALKS Stal Grudziądz 
Big Star. 

W kategorii juniorka/orliczka zawodnicz-
ki rywalizowały na trasie o długości 14,8 
km. Mistrzynią Zrzeszenia została Kami-
la Mróz z GKS Cartusia w Kartuzach Bike 
Atelier, I wicemistrzynią Natalia Krześlak 
z TKK Pacific Nestle Fintess Cycling Team 
Toruń, II wicemistrzynią Anna Długaś z KK 
Lark Ziemia Darłowska. 

Następnego dnia odbył się wyścig ze startu 
wspólnego w Jarosławcu. Juniorki młodsze 
miały do pokonania 56 km. Na metę przy-
jechał cały peleton. Najszybciej finiszowała 
Gabriela Kaczmarczyk KK Lark Ziemia 
Darłowska, druga była Michalina Oleszak 
UKS TFP Jedynka Kórnik, trzecia Maria 
Okrucińska – zdobywając swój drugi medal. 

Z kolei juniorki/orliczki miały do pokona-
nia dystans 98 km. Tu też doszło do finiszu 
z peletonu. Mistrzynią Zrzeszenia została 
Otylia Zagórska z KK Tarnovia Tarnowo 

Podgórne, I wicemistrzynią Aleksandra 
Grudzińska z LKS Baszta Golczewo, II wi-
cemistrzynią Anna Preca z UKS Ratusz Ma-
szewo.

W mistrzostwach startowały zawod-
niczki z 16 klubów Zrzeszenia LZS repre-
zentujących 7 województw. Klasyfikację 
klubową wygrały gospodynie KK Lark Zie-
mia Darłowska przed UKS Copernicus To-
ruń CCC/SMS Toruń i TKK Pacific Nestle 
Fintess Cycling Team Toruń. Klasyfikację 
wojewódzką: zachodniopomorskie przed 
kujawsko-pomorskim i wielkopolskim. Pra-
wie wszystkie medalistki mistrzostw szko-
lone są w Ośrodkach Szkolenia Sportowego 
Młodzieży LZS.

Bezpośrednim organizatorem mistrzostw 
był klub KK Ziemia Darłowska, współorga-
nizatorami: Zachodniopomorskie Zrzesze-
nie LZS, Urzędy Gminy Darłowo i Posto-
mino, Urząd Marszałkowski Województwa 
Zachodniopomorskiego, Zachodniopomor-
ski Związek Kolarski, CKiS w Postominie. 
Partnerem wydarzenia było PZU S.A — Do-
bra Drużyna PZU — partner strategiczny 
KZ LZS. Dyrektorem wyścigu był Artur 
Sarycz, wiceprezes KK Ziemia Darłowska i 
znany trener. 

Jazda szybka na wrotkach � Tomaszów�Lubelski

Podnoszenie Ciężarów U15 i U17 � Ciechanów

Kol arst wo szosowe Juniorów � Dobczyce

Kol arst wo szosowe Kobiet � Dąbki/Jarosławiec
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Mistrzostwa  Krajowego Zrzeszenia LZS  d o f i n a n s o w a n e  p r z e z  M S iT

To były świetne zawody. Przez dwa dni 
w Pile królowa lekkoatletyka. Uczestnikom 
Mistrzostw Polski Zrzeszenia LZS, które 
odbyły się w dniach 10-11 czerwca, sprzy-
jała pogoda, było słonecznie i nie za gorąco, 
czasami wiał zbyt mocny wiatr. Dopisała 
frekwencja – na starcie pojawiło się 540 
zawodników z 99 klubów. Pobito kilka-
dziesiąt rekordów życiowych i najlepszych 
wyników w sezonie. Dwie zawodniczki 
zdobyły minimum na mistrzostwa Europy 
U20 – Anna Rugowska w trójskoku 12.89 
oraz Emilia Twardowska 1.80 w skoku 
wzwyż. Na uwagę zasługuje również wynik 
Wojciecha Lewkowicza w rzucie dyskiem – 
55.28, Zuzanny Gozdery z KS Wisła Puławy, 
która bijąc rekord życiowy wynikiem 13.90 
weszła na 1 miejsce na liście TOP 10 sezonu 
(wspólnie z Natalią Wankiewicz z Zawiszy 
Bydgoszcz). Na wyróżnienie zasługują rów-
nież podwójni złoci medaliści mistrzostw: 
U18 – Amelia Tyczyńska z UKS Achilles 
Leszno – 1500 m z przeszkodami i 800 m, 

Jakub Szakoła z MLKS Agros Żary – 100 
i 200 m, Alan Ciereszko z MKS Hermes 
Gryfino – 800 i 1500 m; U20 – Joanna 
Marszelewska z MKL Jurand Szczytno – 
pchnięcie kulą i rzut dyskiem

W mistrzostwach zabrakło kilkoro najlep-
szych zawodników, m.in. sprintera Marka 
Zakrzewskiego z AML Słupsk, Zuzanny 
Maślanej z MLKL Płock, która w tym 
samym czasie startując w Białej Podlaskiej 
ustanowiła rekord Polski U20 – 16.97, Olgi 
Szlachty z KS Stal LA Ostrów Wielkopolski, 
która została powołana na mecz międzypań-
stwowy (Ptuj, Czechy) i spisała się tam zna-
komicie poprawiając własny rekord Polski 
U18 w trójskoku – 13.20. Jest to także naj-
lepszy rezultat w Europie w tym sezonie. W 
meczu tym Polskę reprezentowało jeszcze 
kilku zawodników z naszych klubów.

Klasyfikację medalową wgrała KS Stal 
LA Ostrów Wielkopolski zdobywając 16 
medali (6-4-6) przed AML Słupsk 19 meda-
li (5-6-8) i MKS Hermes Gryfino 5 (3-1-1). 

Medale zdobyło 75 klubów. Z kolei punkty 
zdobyło 96 klubów – najwięcej 181,5 KS 
Stal LA Ostrów Wielkopolski, następnie 
AML Słupsk 151 i KS Podlasie Białystok 
75. Klasyfikację punktową województw 
wygrało wielkopolskie (602 punkty na 120 
osobostartów) przed pomorskim (270 pkt 
na 48 osobostartów) i dolnośląskim (237 
pkt na 51 osobostartów). Punktację meda-
lową również wygrało woj. wielkopolskie 
51 medali (14-17-20) przed pomorskim 31 
(11-8-12) i lubuskim 16 (9-4-3).

Bezpośrednim organizatorem mistrzostw 
byli PLKS Gwda Piła i Wielkopolskie 
Zrzeszenie LZS przy współpracy Urzędu 
Miasta Piła, Starostwa Powiatowego w Pile, 
MOSiR w Pile, GWDA Sp. z o.o i Sygnify 
Piła. Partnerem wydarzenia było PZU S.A 
Dobra Drużyna PZU – partner strategiczny 
KZ LZS.

Uroczystego otwarcia mistrzostw doko-
nali przewodniczący Wielkopolskiego 
Zrzeszenia LZS poseł Tadeusz Tomaszewski, 
wiceprzewodniczący WZ LZS i wiceprezes 
RG KZ LZS Krzysztof Piasek oraz wielolet-
ni działacz naszego Zrzeszenia, trener, były 
prezes KS Podlasie Białystok oraz sekretarz 
Podlaskiego Zrzeszenia LZS Jan Zalewski. 
Na otwarciu mistrzostw obecni byli także 
prezydent Piły Piotr Głowski, członek 
Zarządu Województwa Wielkopolskiego 
Jacek Bogusławski, wiceprzewodniczący 
Zachodniopomorskiego Zrzeszenia LZS 
Tomasz Paciejewski, którzy z dużą przy-
jemnością dekorowali medalistów.

W dniach 3-4 czerwca na trasie Niwki 
— Szczedrzyk — Turawa odbyły się Mi-
strzostwa Polski Zrzeszenia LZS w kolar-
stwie szosowym — Memoriał Joachima 
Halupczoka. O tytuły mistrzów Zrzeszenia 
walczyli kolarze w kategoriach wiekowych: 
junior młodszy i młodzik. W tym roku 
Memoriał im. Joachima Halupczoka zgro-
madził ponad 260 kolarzy — memoriał 
rozgrywany jest od kategorii młodzika do 
orlika. Joachim Halupczok to wicemistrz 

olimpijski w drużynie z 1988 roku oraz in-
dywidualny mistrz świata i wicemistrz świa-
ta w drużynie z 1989 roku, który swoją ka-
rierę zaczynał w klubie LKS Ziemia Opolska 
Opole. Od lat dyrektorem tego wyścigu jest 
pierwszy trener zmarłego w wieku zaledwie 
25 lat Halupczoka — Marian Staniszewski.

W obu kategoriach wiekowych starto-
wało ponad 100 zawodników z klubów 
Zrzeszenia reprezentujących 19 klubów z 
9 województw. Klasyfikację klubową wy-
grał UKS Avatar przed UKS Copernicus 
CCC Toruń i WMKS Olsztyn, wojewódzką: 
śląskie przed wielkopolskim i kujawsko-po-
morskim. 

Bezpośrednim organizatorem mistrzostw 
było Wojewódzkie Zrzeszenie LZS w Opolu 
oraz LKS Ziemia Opolska przy współpracy 
z lokalnymi samorządami. Partnerem wyda-
rzenia było PZU S.A. 

Medaliści mistrzostw: jazda indywi-
dualna na czas, młodzik – 1. Mateusz 
Rutkowski WMKS Olsztyn, 2. Hubert 
Blokesz, 3. Igor Górka – obaj UKS Ava-
tar; junior młodszy: 1. Jan Jackowiak 
UKS Copernicus CCC Toruń, 2. Bartosz 
Łyżwa UKS Avatar, 3. Bartłomiej Kamiń-
ski Medisept Mayday Team.

Start wspólny, młodzik: 1. Mateusz 
Rutkowski WMKS Olsztyn, 2. Ksawe-
ry Nowicki UKS TFP Jedynka Kórnik, 
3. Hubert Blokesz UKS Avatar; junior 
młodszy: 1. Marcin Włodarski UKS 
Koźminianka Koźminek, 2. Maciej Maj-
chrzak LKS Baszta Golczewo, 3. Nata-
niel Ciborowski UKS Copernicus CCC 
Toruń.

Kolarstwo szosowe młodzik i junior młodszy� Turawa

Lekkoatlet yka U18 i U20 � Piła

– Zacznijmy od standardowego pytania. 
Jak trafiłaś do sportu? 

– Pochodzę z okolic Drezdenka, ze wsi 
Górzyska (woj. lubuskie). W szkole podsta-
wowej grałam w siatkówkę. Ale nie czułam 
się na boisku specjalnie szczęśliwa, nie podo-
bało mi się. Lubiłam za to pływanie, mam 
nawet żółty czepek. Potem było liceum w 
Gorzowie Wielkopolskim. Kiedyś zapisałam 
się na zawody w biegu przełajowym i wygra-
łam je. Zobaczył mnie trener Tomasz Saska 
i zaproponował treningi w ALKS PWSZ 
(obecnie ALKS AJP). Zaczęłam od skoku 
wzwyż, ale nie wyglądało to dobrze. Trafiłam 
do biegów na 400 m i przyszły pierwsze 
sukcesy – medale. To zachęcało do intensyw-
nego treningu. Z Gorzowem pożegnałam 
się kilka lat temu, pojechałam na studia do 
Wrocławia (fizykoterapia) i przeniosłam do 
AZS AWF Wrocław. Od tego roku jestem 
zawodniczką KS Podlasie Białystok. 

– Lekkoatletykę uprawiało i uprawia też 
twoje rodzeństwo.

– Dawno temu mój brat Łukasz upra-
wiał trójskok, siostra Marta biegała. Inaczej 
jest z moją najmłodszą siostrą Alicją (rocz. 
2002), która podobnie jak ja zaczęła treningi 
w gorzowskim ALKS-sie, ale na średnich 
dystansach, biega teraz na 800 m i w tym 
roku zmieniła klub na OŚ AZS Poznań.

– Mieszkasz w Olsztynie, twój trener 
Marek Rożej we Wrocławiu. Jak więc 
wygląda wasza współpraca?

– Rzeczywiście dzieli nas duża odległość.
Nie mam problemów z treningiem w domu, 
bo jestem już doświadczoną zawodnicz-
ką. Podchodzę do treningów poważnie, nie 
będę się przecież obijać, działać na swoją 
szkodę – to byłoby nieprofesjonalne. Choć 
po dwóch tygodniach zgrupowania te tre-
ning są lżejsze. Nie można cały czas tre-
nować na najwyższych obrotach, trzeba od 
czasu do czasu złapać trochę luzu przed 
kolejnymi zawodami czy następnym zgru-
powaniem. Dla sportowca na tym poziomie 
co ja potrzebna jest też regeneracja. Nie 
można biegać dobrze na zmęczeniu.

– Jak wygląda twój trening? 
– Nie będę szczegółowo opowiadać, bo 

byłaby to mało interesująca opowieść. Na 
treningach wbrew temu co pewnie myślą 
niektórzy nie biegam za dużo – najczęściej 
maksymalnie pięćset metrów, choć czasem 
zdarzają się treningi wytrzymałościowe. Do 
tego dwa razy w tygodniu trenuję na siłowni.

– Niektórzy sportowcy opowiadają o 
swoich specjalnych, tajemniczych dietach. 
Czy też taką masz?

– Staram się skupiać na zdrowym stylu 
życia, ale nie mam jakiejś specjalnej diety. 
Nie liczę też kalorii. Jednak szerokim łukiem 
omijam niezdrowe produkty, jak słodycze, 
czy chipsy. Dużo śpię. Staram się dbać o 
jakość snu, nigdy nie zasypiam przy telewi-
zorze i unikam używania telefonu komórko-
wego przed snem. 

– W ten sezon weszłaś chyba najlepiej w 
swojej karierze.

– Solidnie przepracowałam okres po sezo-
nie halowym, który był dla mnie dość krót-
ki, głównie z tego powodu, że odczuwałam 
drobny ból stopy – nie chciałam nabawić się 
gorszej kontuzji. I była to słuszna decyzja. 

Hala w przeszłości często przynosiła mi pro-
blemy zdrowotne, nie lubię jej. Ten dobry 
początek sezonu letniego wcale mnie nie 
dziwi. Treningi wskazują, że powinno być 
dobrze, jestem coraz szybsza i z wytrzyma-
łością nie jest źle.

– W tym roku najważniejszym celem 
sportowym są mistrzostwa świata w 
Budapeszcie?

– Tak, po drodze są jeszcze Igrzyska 
Europejskie z Drużynowymi Mistrzostwami 
Europy, bronimy tytułu najlepszego zespołu. 
Chciałabym wypaść na nich jak najlepiej, 
podobnie jak w Budapeszcie. Nie ukry-
wam, że chciałabym tam pobić swój rekord 
życiowy (49.86). Fajnie byłoby to zrobić na 
docelowej imprezie i zapomnieć na dobre 
o pechowym Eugene. Jednak, aby wejść do 
finału trzeba tam będzie naprawdę szybko 
biegać.

– Co jest najtrudniejsze w życiu profesjo-
nalnego sportowca? 

– Chyba ciągłe podróżowanie, choć 
muszę przyznać, że już się trochę do tego 
przyzwyczaiłam. Cieszę się, że mam też 
partnera (kulomiot Konrad Bukowiecki), z 
którym mogę podróżować. Dziś, gdy jeszcze 
jestem młodą osobą, ten styl życia nawet mi 
się podoba, ale kiedyś po skończeniu kariery 
sportowej przystopuję i na pewno więcej 
czasu będę spędzać w domu. 

– Co robisz w czasie wolnym od treningu 
i startów?

– Tego mam bardzo mało, może uzbie-
ra się z miesiąc w roku. Staram się wtedy 
pojechać gdzieś na wakacje, spędzić trochę 
czasu z rodzicami. Poświęcić więcej uwagi 
mojemu psu rasy cavalier – uwielbiam spa-
cery z nim.

– Kto jest twoim idolem sportowym, 
sportowcem, którego podziwiasz?

– Alysson Felix, amerykańska sprinterka, 
świetna na 100, 200 i 400 m, multimeda-
listka olimpijska. Potrafiła przez 20 lat być 
na topie, to coś niesamowitego. Chyba w 
ubiegłym roku zakończyła karierę. 

Rozmawiała Iwona Derlatka

Talent to 20 proc. sukcesu.  
Reszta: ciężka praca i silny charakter

Bieg kobiet na 400 metrów, to od lat konkurencja, która budzi niesamowite emocje na każdej większej imprezie, szczególnie że 
często pierwszoplanowe role odgrywają w niej polskie zawodniczki. W ostatnich dwóch latach niekwestionowaną liderką naszych 
400 m jest Natalia Kaczmarek. W styczniu 2023 roku skończyła 25 lat. Od tego sezonu jest też zawodniczką KS Podlasie Białystok.  
Jest m.in. mistrzynią olimpijską w sztafecie mieszanej 4 × 400 metrów, wicemistrzynią olimpijska w kobiecej sztafecie 4 × 400 me-
trów, rekordzistką kraju w hali na 400 m, drugą zawodniczką w Polsce – po Irenie Szewińskiej – która w biegu na 400 m na stadionie 
zeszła poniżej 50 sekund – 49.86. Wynik Ireny Szewińskiej 49.28 uzyskany na IO w Montrealu liczy sobie już 47 lat! W ten sezon 
lekkoatletyczny weszła znakomicie, podczas mityngu Diamentowej Ligi w Paryżu uzyskała 50.10.

Rozmowa z Natalią Kaczmarek
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OSSM LZS  WLKS

Krajowe Zrzeszenie LZS co roku poprzez 
swoje kluby, uczestniczy w ogólnopolskim 
współzawodnictwie sportowym dzieci i mło-
dzieży prowadzonym przez Ministerstwo 
Sportu i Turystyki. Do wyników rocznych 
zalicza się punkty uzyskane przez zawodni-
ków w Międzywojewódzkich Mistrzostwach 
Młodzików, MP Juniorów Młodszych — 
Ogólnopolska Olimpiada Młodzieży, MP 
Juniorów i Młodzieżowych Mistrzostwach 
Polski. Od 1997 roku wykorzystując te dane 
robimy własne podsumowanie, które poka-
zuje nam miejsc Krajowego Zrzeszenia LZS 
w sporcie młodzieżowym. Od wielu już lat 
nasi zawodnicy zdobywają w tym współza-
wodnictwie ponad 20% wszystkich możli-
wych do zdobycia punktów, a punktuje po-
nad 700 klubów. 

Osiągnięcie wysokiego poziomu sporto-
wego, jest celem wieńczącym ciężką pracę 
od najmłodszych lat, pokazującym postępy 
i efekty szkolenia. Od 1997 roku szkolenie 
najbardziej obiecujących zawodników i 
zawodniczek odbywa się poprzez Ośrodki 
Szkolenia Sportowego Młodzieży LZS – 
OSSM LZS. Warunkiem otrzymania przez 
klub statusu OSSM jest osiągnięcie odpo-
wiedniej ilość punktów zdobywanych we 
współzawodnictwie sportowym młodzieży. 
Ośrodki powoływane są w tych klubach, 
gdzie uprawia się sporty olimpijskie wio-
dące dla Zrzeszenia – lekkoatletyka, zapasy 
kobiet i mężczyzn, kolarstwo, podnoszenie 
ciężarów, łucznictwo, narciarstwo klasyczne, 
tenis stołowy. Od 10 lat co roku powołuje się 

od 60 do 77 OSSM LZS, a liczba zawodni-
ków wynosi od 550 do 750.

Przez ostatnie lata w OSSM LZS szkolono 
zawodników, którzy zdobywali medale mi-
strzostw Polski, Europy i świata. W łucznic-
twie byli to m.in.: Magdalena Śmiałkowska 
i Marek Szafran; w zapasach: siostry Wól-
czyńskie, Aleksander Mielewczyk, Mateusz 
Bernatek; w kolarstwie: Oliwia Majewska, 
Dominika Włodarczyk, Nikola Wielowska, 
Maja Wróblewska, siostry Pikulik; w lek-

kiej atletyce: Klaudia Kazimierska, Nikola 
Horowska, Jakub Lewoszewski, Monika Ro-
maszko, Martyna Kotwiła, Natalia Wosztyl, 
Beata Topka, Eryk Kołodziejczak; w podno-
szeniu ciężarów: Dawid Majsy, Marcin Ziół-

Marek Zakrzewski, rocznik 2005 (U20) 
zawodnik AML Słupsk, trener Tomasz 
Czubak (mistrz świata w sztafecie 4x400 
m, rekordzista Polski w biegu na 400 m). 
Zakrzewski jest mistrz Europy juniorów 
młodszych w biegu na 100 metrów (2022), 
rekordzistą Polski w biegu na 100 m ju-
niorów i juniorów młodszych – 10.29 oraz 
rekordzistą w biegu na 200 m juniorów 
młodszych – 20.90. W tym roku w stycz-
niu ustanowił rekord Polski juniorów w 
biegu na 200 m na hali oraz w biegu na 60 
m juniorów młodszych na hali 6.82. Jego 
przygoda z lekkoatletyką zaczęła się, tak jak 
u większości młodych lekkoatletów – od 
czwartków lekkoatletycznych. – Poważ-
nie wiążę przyszłość ze sportem – mówi. – 
Wcześniej myślałem, że to chwilowy wybryk. 
W 2022 roku otworzyłem oczy. Wystarczy 
utrzymać się w zdrowiu i treningu. Progres 
prędzej czy później się pojawi.

Współcześnie sport dzieci i młodzieży jest 
specyficznym podsystemem sportu wyczy-
nowego. Droga do mistrzostwa jest długa i 
czasami wyboista, o czym świadczą kariery 
sportowe wielu mistrzów świata i Europy. 
Nikt tak naprawdę nie wie co wyrośnie 
z kilkulatka przyprowadzonego do klubu 
przez rodziców, rodzeństwo czy kolegów, 
ani nawet tego, którego wypatrzył trener na 
zawodach szkolnych. Ważniejsze jest jednak 
to, by ten młody człowiek w ogóle trafił do 
klubu. W Krajowym Zrzeszeniu LZS jest 
ponad 5 tysięcy klubów, które zajmują się 
upowszechnianiem różnych sportów i szko-
leniem zawodników, gdzie pracują odpo-

wiednio przygotowani i przeszkoleni trene-
rzy. Te najlepiej zorganizowane i uczestni-
czące w ogólnopolskim systemie współza-
wodnictwa sportowego prowadzonego przez 
MSiT mogą starać się o otrzymanie statusu 
Wiodącego Ludowego Klubu Sportowego, 
co wiąże się z otrzymaniem dotacji na obozy 
i zgrupowania sportowe, konsultacje szkole-
niowe, wyjazdy na różnego rodzaju turnieje. 
WLKS-y powoływane są w 16 wojewódz-
twach i jest ich średniorocznie ponad 240. W 
2023 roku jest ich 250.

Poniżej przedstawiamy 4 kluby, które w 
tym roku znalazły się w gronie rodziny 
„wuelkaelsiaków". 

Kacper Tomasiak z LKS Klimczok 
Bystra należy do grupy zawodników, którzy 
w przyszłości powinni w skokach narciar-
skich zastąpić naszych obecnych mistrzów. 
W styczniu tego roku skończył 16 lat. Już 
jako 13-latek wygrywał rywalizację chłop-
ców starszych w Lotos CUP, w 2019 roku z 
nieoficjalnych mistrzostw świata dzieci w 
Ruhpolding przywiózł złoty medal indywi-
dualnie i brązowy w drużynie, w 2023 na 
MŚ Juniorów był czwarty indywidualnie 
i „srebrny” w drużynie. Zakończył sezon 
zdobywając tytuł mistrza Polski młodzi-
ków. Jego trenerem jest Jarosław Konior.

Maja Tracka z MAT Atom Deweloper 
Wrocław w czerwcu skończyła 19 lat. 
Obecnie jej trenerką jest, wciąż aktywna 
zawodniczka, olimpijka z Pekinu Paulina 
Brzeźna-Bentkowska. Maja swoje starty na 
szosie łączy z tymi na torze. Jest mistrzynią 
świata juniorek w wyścigu scratchu oraz 
wicemistrzynią w omnium. Na szosie na jej 
szyi zawisło m.in. złoto w wyścigu ze startu 
wspólnego na mistrzostwach Polski czy 
srebro w jeździe indywidualnej na czas. Do 
tego należy rzecz jasna doliczyć niejeden 
sukces w Pucharach Polski.

Samuel Kulczycki, rocznik 2002, zawodnik KS Dekorglass Działdowo. Wszystko w tej 
rodzinie zaczęło się od dziadka Ryszarda, to on jako pierwszy zaczął grać w tenisa stoło-
wego, potem był ojciec Szymon (obecnie trener), a teraz on i jego młodsze rodzeństwo – 
brat Alan i siostra Wanessa. Pierwszy raz odbijał piłeczkę mając 4 lata na sali klubu GKS 
Gorzovia Gorzów Wlkp., prowadzonego przez dziadka, ale rakietkę dostał już na pierwsze 
urodziny. Mając 13 lat zadebiutował w rozgrywkach superligi. By podnieść swój poziom 
sportowy zaczął jeździć na treningi do Niemiec, dziś gra w tamtejszej lidze w topowym 
zespole. W wieku 18 lat został pierwszym polskim liderem światowego rankingu tenisistów 
stołowych w kat. junior. Ma na swoim koncie sporo medali mistrzostw Polski oraz liczne 
medale, w tym złote, mistrzostw świata i Europy w kategoriach młodzieżowych.

Olga Szlachta z KS Stal LA Ostrów 
Wlkp. to lekkoatletyczny fenomen skry-
ty w ciele skromnej i filigranowej 16-let-
niej dziewczyny, która zadziwia sportową 
Polskę rywalizując z seniorkami. Przeszła 
już do historii bijąc dotychczasowy rekord 
Polski w skoku w dal U18 (6.14 m) usta-
nowiony… 47 lat temu. Jej wielkim atutem 
jest wszechstronność. Jest bowiem aktual-
ną rekordzistką Polski aż w 4 konkuren-
cjach! W trójskoku U18, wieloskoku U16 
oraz sztafecie 4x100 m U16 i rzeczonym 
już skoku w dal U18. Jej trenerem jest 
Michał Walczak.

Aka de mia Sportowego Rozwoju Natalii 
Czer wonki. We wrześniu 2017 roku srebr-
na medalistka igrzysk olimpijskich w łyż-
wiarstwie szybkim w Sochi (2014) założyła 
w Lubinie klub, którego jest prezesem. 
Jej postać jest niesamowitym bodźcem i 
zachętą dla najmłodszych do uprawiania 
sportu. W klubie prowadzone są treningi 
w łyżwiarstwie szybkim (tor długi i krótki) 
oraz jazdy na wrotkach. Od 2022 roku klub 
organizuje cykl zawodów w obu tych spor-
tach dla dzieci w wieku 4-14 lat pod hasłem 
„Od Przedszkola po Olimpijskie Koła”.

LKK Drzewica. Klub z 45-letnią tradycją, 
specjalizujący się w kajakarstwie slalomo-
wym. Zawodnicy trenują na sztucznym 
torze wybudowanym na rzece Drzewicz-
ce. Największym osiągnięciem klubu było 
zdobycie przez Krzysztof Kołomańskiego 
i Michała Staniszewskiego srebrnego me-
dalu na IO w Sydney (2000 rok), ponadto 
zawodnicy zdobywają medale mistrzostw 
Polski, są członkami kadry narodowej. 
Klub organizuje wiele imprez ogólnopol-
skich, w tym dla amatorów, jest gospoda-
rzem mistrzostw Polski. Aktywnie promuje 
kajakarstwo slalomowe wśród dzieci reali-
zując różne ciekawe projekty.

LUKS Gwiazda Dobrzeń Wielki. Skoki 
na trampolinie pojawiły się w Dobrzeniu 
Wielkim dzięki niezwykłej parze trener-
skiej – Adamowi Antoszczykowi i jego 
żonie Wiktorii Weselak-Antoszczyk 
– oboje są wielokrotnymi medalista-
mi mistrzostw Polski. Prowadzą wspól-
nie Opolską Aka demię Akrobatyczno-
Gimnastyczną, w której ćwiczy około setka 
dzieciaków – najlepsi i najzdolniejsi tra-
fiają do klubu. Wśród tych najlepszych 
są mistrzowie Polski: Paulina Wójcik, 
Weronika Antoszczyk, Filip Szczepański 
czy Helena i Zofia Wróbel.

ZTS Sokół Lublin. Specjalizuje się w 
sportach walki, szkoli zawodników i za-
wodniczki w zapasach, sumo, a także w 
koluchstylu (polska sztuka walki, będąca 
połączeniem judo, zapasów, sumo i ju-jit-
su). Klub powstał w 1992 roku, jednym z 
jego założycieli był obecny prezes i trener 
Krzysztof Boryc. W ciągu tych 31 lat prawie 
100 zawodników i zawodniczek zdobyło ty-
tuły mistrzów Polski w zapasach i niewiele 
mniej w sumo. 

OSSM LZS – kuźnie sportowych talentów

W LK S  –  mistr zem może 
zostać  k a żdy

Martyna Dołega, rocz. 2005. Można po-
wiedzieć, że sport ma w genach – jej ojciec 
to brązowy medalista olimpijski w podno-
szeniu ciężarów, jej mama Marta Wawak 
też uprawiała ten sport, podobnie jak dwaj 
bracia ojca Robert i Daniel. Martyna wy-
czynową przygodę z ciężarami zaczęła w 
sierpniu 2018 roku i potrzebowała zaled-
wie trzech lat, by wejść na szczyt. W 2021 
roku została wicemistrzynią Europy kade-
tek. Dziś na koncie ma też złoto ME i brąz 
MŚ w tej kategorii wiekowej oraz brąz ME 
juniorek oraz 7 miejsce na ME seniorek.

kowski, Martyna Dołęga; w tenisie stoło-
wym: Samuel Kulczycki, Marcel Błaszczyk, 
Patryk Lewandowski.

To zaledwie kilkanaście przykładów. Śred-
nio w roku zawodnicy z naszych klubów 
w mistrzostwach Polski w różnych katego-

riach zdobywają tylko w sportach najbar-
dziej popularnych w Zrzeszeniu od 1200 
do 1500 medali, a ich autorami w dużej 
części są zawodnicy z OSSM LZS. W tym 
roku w naszych ośrodkach szkolonych jest 
705 zawodników i zawodniczek, wśród 

nich: Maja Tracka (kolarstwo, młodzieżo-
wiec), Marek Zakrzewski (la, junior), Olga 
Szlachta (la, juniorka młodsza), Martyna 
Dołęga (podnoszenie ciężarów, juniorka) 
i Kacper Tomasiak (narciarstwo klasyczne, 
junior młodszy).

 d o f i n a n s o w a n e  p r z e z  M S iT
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Akt ywna Wieś 

W 2023 roku najwięcej imprez z tego 
cyklu zorganizują województwa: podlaskie 
– 9, małopolskie – 7, dolnośląskie – 6 
oraz mazowieckie i wielkopolskie – po 5. 
Większość imprez odbędzie się od czerwca 
do października. Największe imprezy – jak 
planują organizatorzy – zgromadzą ponad 
500 osób, a należą do nich m.in.: „Festyn 
Rekreacyjno-Sportowy Mieszkańców Wsi” 
w Osowej Sieni (woj. lubuskie), „Festyn 
Rekreacyjno-Sportowy Aktywna Wieś” w 
Wiśniowej (woj. małopolskie), „Zawody 
Lekkoatletyczne dla Dzieci” w Siedlcach (woj. 
mazowieckie), „Święto Herbowe” w Reńskiej 

Wsi (woj. opolskie) czy „Spartakiada Gmin 
Powiatu Częstochowskiego” w Poczesnej 
(woj. śląskie).

Celem projektu „Aktywna Wieś” jest 
popularyzacja sportu i rekreacji, promocja 
zdrowego i aktywnego stylu życia.  

Za realizację programu sportowego i 
rekreacyjnego odpowiadają organizato-
rzy sportu LZS. Głównym partnerem LZS 
przy realizacji tego projektu są samorządy 
lokalne. Do współpracy zaproszono m.in.: 
Koła Gospodyń Wiejskich, Ochotnicze 
Straże Pożarne, Rady Sołeckie, Lokalne 
Organizacje Turystyczne i Lokalne Grupy 

Działania. Patronat honorowy nad zawoda-
mi obejmują wójtowie, burmistrzowie oraz 
marszałkowie województw.

W programach imprez będą różne kon-
kurencje sportowe i rekreacyjne – wszystko 
zależy od pomysłowości organizatorów. Nie 
zabraknie występów zespołów ludowych i 
nie tylko, stoisk z wyrobami produktów 
regionalnych czy pokazów straży pożarnej. 
Chodzi po prostu o to, by zachęcić miesz-
kańców wsi do aktywnego wypoczynku.

Do 15 czerwca odbyło się już 14 imprez 
pod hasłem „Aktywna Wieś”.

Promocja sportu, rekreacji i zdrowego stylu życia

W tym roku po raz drugi Krajowe Zrzeszenie LZS wspólnie z wojewódzkimi zrzeszeniami realizuje projekt pod nazwą 
„Aktywna Wieś”. Na program ten składa się cykl imprez sportowo-rekreacyjnych na poziomie wsi, gminy, powiatu czy 
województwa. Dofinansowanie z Krajowego Zrzeszenia LZS otrzymało aż 70 takich wydarzeń. Podsumowaniem projektu 
będą II Ogólnopolskie Igrzyska Aktywnych Wsi, które odbędą się w dniach 15 – 17 września w Augustowie (woj. podla-
skie). W ubiegłorocznym projekcie wzięło udział prawie 11 tysięcy osób, a w finale, który odbył się w Krasnobrodzie (woj. 
lubelskie) prawie 500. W tym roku planowany jest udział ponad 21 tysięcy osób, w tym w finale ok. 600.

41. Bieg Bartów im. Jana Liniewskiego 
zgromadził w Barcianach (woj. warmiń-
sko-mazurskie) ponad 300 uczestników. 
Najmłodsi uczestnicy biegali na stadionie, 
bieg główny rozegrano na ulicach. Nie liczy-
ło się tak naprawdę „wybiegane” miejsce, ale 
samo dotarcie do mety, na której na każdego 
zawodnika czekał okolicznościowy medal.

Takiego zgromadzenia liczący ok. 300 
mieszkańców Kołczyn (woj. lubuskie) dawno 
nie widział. W XIV Międzynarodowym 
Koł czyńskim Biegu Olimpijskim na 
dystansie 5700 metrów uczestniczyło 1064 
zawodników (rekord)! Najpierw na szkol-
nym boisku odbyło się uroczyste otwarcie 

imprezy z pełnym ceremoniałem olimpij-
skim. Potem ruszyli – jedni biegi, drudzy 
maszerowali z kijkami, a jeszcze inni poko-
nywali trasę spacerkiem nawet z dziecię-
cymi wózkami. Imprezę zakończył festyn z 
mnóstwem atrakcji, nagród i smakołyków, 
serwowanych przez licznych producentów z 
powiatu sulęcińskiego. 

Dawno już plac przy świetlicy wiej-
skiej w Zwierkach (gmina Zabłudów) nie 
widział takich tłumów. Dzieci, młodzież i 
osoby starsze bawiły się na festynie spor-
towo-rekreacyjnym zorganizowanym przez 
Podlaskie Zrzeszenie LZS przy współpra-
cy miejscowego KGW oraz władz samo-
rządowych. Każdy znalazł dla siebie coś 
interesującego. Były animacje i zabawy dla 
dzieci, dla nieco starszych bieg rodzinny w 
potrójnych spodniach, rzut lotką, przecią-
ganie liny, strzelanie z wiatrówki. Dzieciaki 
zafascynowane były występem iluzjonisty, 
swój repertuar zaprezentowały zespoły folk-
lorystyczne, a wszystko zakończyła wiej-
ska potańcówka. Uczestnikiem imprezy 
był prezes Rady Głównej KZ LZS, poseł 
Mieczysław Kazimierz Baszko.

20 Kół Gospodyń Wiejskich rywalizowało 
o miano najlepszego podczas V Pomorskiej 
Spartakiady Kulturalno-Rekreacyjnej 
KGW w Chmielnie (10 czerwca). Panie śpie-
wały i tańczyły (tańce świata), jury oceniało 
ich prace plastyczne, produkty regionalne, 
doiły sztuczną krowę, biegały z taczką po 
trawie, ścigały się na rowerkach wodnych, 
ubijały pianę z białka na czas. Rywalizację 
wygrało KGW Słoneczniki ze Strzepcza. 
Wszystkie koła otrzymały piękne wazony 
przygotowane przez Zakład Ceramiczny 
słynnej Rodziny Necel z Chmielna oraz 
równorzędne nagrody w postaci sprzętu 
AGD. Współorganizatorem imprezy było 
Pomorskie Zrzeszenie LZS.

– Jesteś organizatorem sportu na terenie 
powiatu konińskiego, jest to praca dodat-
kowa. Gdzie pracujesz?

– Od 20 lat zatrudniony jestem w Staro-
stwie Powiatowym w Koninie, od 11 lat pra-
cuję w Wydziale Edukacji i Spraw Społecz-
nych jako inspektor do spraw sportu.

– Uprawiasz lub uprawiałeś jakiś sport?
– Wyczynowo nie, ale od lat amatorsko 

jeżdżę na rowerze. Mam grupę przyjaciół i 
razem robimy długie wypady turystyczne, 
przejeżdżamy w weekend nawet kilkaset ki-
lometrów. Lubię każdą aktywność fizyczną.

– Twoja działalność obejmuje teren po-
wiatu, to spory teren.

– W powiecie mamy 14 gmin, w tym 5 
gmin miejsko-wiejskich i 9 wiejskich. Zare-
jestrowanych jest ponad 100 klubów sporto-
wych. Tyle mówi statystyka. Rzeczywistość 
jest trochę inna – działalność prowadzi nie 
więcej niż 30 klubów. 

– Co z pozostałymi? 
– Zaprzestały działalności z różnych po-

wodów, ale nie dokonały wypisu z rejestru. 
Niektóre powstały w celu realizacji jednej, 
dwóch inicjatyw, w innych starzy prezesi 
nie mogli już prowadzić klubów, a nie mieli 
następców. Praca w małym klubie, szczegól-
nie na wsi nie cieszy się teraz prestiżem – za 
darmo nikt nie chce pracować lub po pro-
stu nie ma czasu na dodatkowe zajęcie. W 
tych miejscach organizacją życia sportowe-
go mieszkańców zajmują się głównie szkoły 
i urzędy gmin.

– A jak działają te klubu, które prowadzą 
działalność?

– Całkiem nieźle. Współpraca z nimi 
przynosi mi satysfakcję, szczególnie z tymi, 
które należą do Wielkopolskiego Zrzeszenia 
Ludowe Zespoły Sportowe. Na terenie na-
szego powiatu mieszka wiceprzewodniczący 
WZ LZS Mirosław Durczyński, burmistrz 
Goliny, który dba o sport. Mamy też na 
swoim terenie jeden z najstarszych klubów 
w Wielkopolsce – to Sokół Kleczew, który 
powstał w 1928 roku, obecnie jest klubem 
wielosekcyjnym, ale zawsze na pierwszym 
miejscu była tam i jest piłka nożna. Jest do-
brze zorganizowany i chętny do współpracy.

– A infrastruktura sportowa?
– Miejsc do uprawiania sportu w powie-

cie nie brakuje – są boiska i hale sportowe, 
szlaki rowerowe. W każdej gminie jest ośro-
dek sportu. Niestety epidemia covidu zrobił 
swoje. Mniej osób przychodzi na imprezy 
sportowe i systematycznie uprawia różne 
sporty. Ta przerwa w możliwości korzysta-
nia z obiektów sportowych zabiła systema-
tyczność. I o ile dzieci i młodzież udało się 
szybko przywrócić do sportu, to z osobami 
dorosłymi jest gorzej. Zorganizowaliśmy 
powiatową spartakiadę młodzieży Szkol-
nego Związku Sportowego, ale nie udało 
się nam zorganizować na razie spartakiady 
powiatowej LZS. Co nie przeszkodziło nam 
na ostatniej Wielkopolskiej Spartakiadzie 
LZS Mieszkańców Wsi, która odbyła się 18 
czerwca w Żerkowie wywalczyć pierwsze 
miejsce.

– Co pomaga Ci wypełniać obowiązki or-
ganizatora sportu?

– Może to dla niektórych zabrzmi śmiesz-

nie, ale... kalendarz imprez. Pracujemy nad 
nim wszyscy razem, działacze i urzędnicy. 
Każdy może zgłosić swój projekt i jeśli jest 
ciekawy, staram się pomóc w jego realizacji. 
W trakcie spotkań i przyjmowania zgłoszeń 
do kalendarza poznaję problemy organizato-
rów, a oni wiedzą, że w każdej sytuacji mogą 
liczyć na moją pomoc.

– Biorąc pod uwagę założenia tego pro-
jektu, organizator sportu powinien być 
kimś w rodzaju menedżera.

– Praca organizatora sportu wiąże się z cią-
głym ruchem, przebywaniem w przestrzeni 
publicznej, uczestniczeniem w imprezach 
masowych oraz nawiązywaniem kontaktów 
z innymi ludźmi. Trzeba wykazywać się sa-
modzielnością w organizacji pracy własnej 
oraz umiejętnością koordynowania pracy 
innych. I co najważniejsze trzeba umieć 
współpracować ze wszystkimi, nawet z tymi, 
za którymi oględnie mówiąc nie przepada-
my. Potrzebna jest również umiejętność mo-
tywowania do pracy innych.

Rozmawiała Iwona Derlatka

Organizator sportu  d o f i n a n s o w a n e  p r z e z  M S iT

Trzeba umieć współpracować ze wszystkimi
Rozmowa z Karolem Baranowskim,  

organizatorem sportu w powiecie konińskim

Program „Organizator sportu w środo-
wisku wiejskim” realizowany był już 
w ubiegłym roku. Jego efekty opisane 

w sprawozdaniu do Ministerstwa Sportu i 
Turystyki były niezwykle obiecujące, więc 
w tym roku otrzymaliśmy dofinansowanie 
na jego kontynuację. Co prawa nie był 
to pomysł „świeży, jak gorące bułeczki”, 
gdyż taki sam projekt był realizowany przez 
Zrzeszenie w latach 2003-2017. 

W każdej dziedzinie życia społecznego 
potrzebni są liderzy, ludzie, którzy ciągną 
innych do przodu, służą swoją pomocą i 
wiedzą, inicjują działania, ratują z opresji – 
zawsze można na nich liczyć. Podobnie jest 
w sporcie powszechnym. 

Projekt jest realizowany na terenie całego 
kraju – we współpracy z 16 Wojewódzkimi 
Zrzeszeniami LZS jako operatorami woje-

wódzkimi. Organizatorem może zostać 
osoba posiadająca odpowiednie kwalifika-
cje i uprawnienia (trener, instruktor, orga-
nizator sportu i turystyki, nauczyciel wf, 
absolwent AWF i inni). Musi też posiadać 
pisemną deklarację jednostki samorządu 
terytorialnego, sponsora, klubu lub inne-
go podmiotu współfinansującego program. 
Jego wynagrodzenie składa się z dwóch 
części: tej wypłacanej przez operatora woje-
wódzkiego na podstawie porozumienia 
zawartego z Krajowym Zrzeszeniem LZS 
ze środków Ministerstwa Sportu i Turystyki 
oraz z części wypłacanej przez stronę współ-
finansującą projekt.

W tym roku w programie mamy 343 
organizatorów. W jednym województwie 
jest ich kilkunastu, w innym kilkudziesięciu. 
Różnica w liczbie organizatorów w poszcze-

gólnych województwach wynika m.in. z 
zaangażowania władz samorządowych w 
sprawy sportu na swoim terenie, z potencja-
łu ekonomiczno-finansowego samorządów 
oraz od liczby kadry przygotowanej meryto-
rycznie do właściwego wypełniania funkcji 
organizatora.

Oczekujemy, że dzięki swoje pracy wpłyną 
na zwiększenie oferty imprez sportowych, 
turystycznych i rekreacyjnych dla lokalnego 
środowiska, zainicjują i poprowadzą akcje 
promujące sport, pomogą w identyfikowa-
niu talentów sportowych, zachęcą do pracy 
na rzecz sportu wolontariuszy.

Organizator zobowiązany jest do pro-
mowania projektu podczas realizowanych 
wydarzeń sportowych, w bezpośrednich 
kontaktach z jednostkami samorządu tery-
torialnego, sponsorami, klubami itp.
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Stanisław Fussy z AKS Piotrków Trybu-
nalski został mistrzem Europy U17 w kate-
gorii 80 kg stylu klasycznym. To jedno z naj-
większych osiągnięć młodych zapaśników 
AKS w historii klubu. W tym roku zapaśnik 
prezentuje świetną formę, m.in. wywal-
czył złoty medal OOM, a także triumfował 
w turnieju o Puchar Polski kadetów. Może 
wreszcie jego trener, wicemistrz olimpijski 
Piotr Stępień spełni swoje, ale także ma-
rzenia swojego podopiecznego – medal na 
igrzyskach olimpijskich.

Szymon Groenwald to zawodnik LKS 
Ziemia Pucka Puck, który specjalizuje się w 
rzucie młotem i osiąga w kategorii U20 cał-
kiem niezłe rezultaty, ale startuje także w za-
wodach... drwali. Podczas rozgrywanych w 
czerwcu Rookie World Chamipionship 2023 
w Rotterdamie pobił dwa rekordy świata i 
stanął na pierwszym miejsce na podium w 
dniu swoich 18-tych urodzin. Lepszego pre-
zentu nie mógł sobie wymarzyć!

Dominik Kopeć z KS Agros Zamość jest 
w znakomitej formie w czerwcu przebiegł 
100 m podczas mityngu w Dessau-Roßlau w 
10,05, wygrywając tę konkurencję. To najlep-
szy czas polskiego sprintera od 39 lat. Lepszy 
wynik uzyskał tylko Marian Woronin, który 
zanotował równe 10 sekund, co było wtedy 
rekordem Europy. 28-letni sprinter od 2017 
roku zdobywa medale mistrzostw Polski na 
100 metrów. W tym czasie cztery razy wy-
walczył złoto, raz srebro i raz brąz.

Ma tylko 16 lat, a już jest mistrzem Polski 
seniorów w podnoszeniu ciężarów. Mowa 
o Błażeju Borkowskim z Olimpijczyka Łu-
ków, którego trenerem jest Robert Dołęga. 
Młody mistrz udowodnił, że jest wielkim 
talentem „fajer” (w czerwcu został mistrzem 
OOM). Lepszy w kategorii 61 kg był tylko 
zawodnik z Górnika Polkowice, starszy od 
Błażeja o 18 lat, a różnica w dwuboju wynio-
sła zaledwie 16 kg!

Maraton Wydminy – jak piszą organi-
zatorzy – to klimatyczna alternatywa dla 
wielkomiejskich, masowych biegów ulicz-
nych. Tegoroczny program imprezy, która 
odbyła się w dniach 8-10 czerwca był bardzo 
rozbudowany. Ćwierć tysiąca dzieci star-
towało w biegach na różnych dystansach, 
siedmiu zawodników na wózkach handbike 
pędziło z prędkością 35 km/h i stu sześć-
dziesięciu biegaczy startowało w biegu na 
5 km. W maratonie na 42 km i półmara-
tonie na 21 km rywalizowało 200 zawod-
ników. Trasa maratonu biegła wzdłuż linii 

brzegowych siedmiu jezior, miała mnó-
stwo leśnych odcinków, prowadziła przez 
kilka lokalnych wiosek i Zawalony Most w 
Kruklankach. Bieg na królewskim dystansie 
był Mistrzostwami Polski LZS w maratonie 
przełajowym – mistrzem został Norbert 
Marczuk z Węgorzewa, wicemistrzem Piotr 
Suchodoła z Krupników, na trzecim stopniu 
podium stanął Krzysztof Cieśluk z miej-
scowości Śliwno. Maraton wygrał Damian 
Falandysz z Pruszkowa, wśród kobiet trium-
fowała Julita Piwońska z Ełku.

Na trasie maratonu było kilkanaście 

punktów odżywczych i stref kibiców, zorga-
nizowanych przez fantastycznych mieszkań-
ców gmin Wydminy i Kruklanki, dla któ-
rych jest to najważniejsza impreza w roku. 
Dodatkowo w oczekiwaniu na pierwszych 
zawodników na wydmińskiej wyspie odbył 
się Marsz Seniora na 2,5 km. 

Organizatorami Maratonu Wydminy, 
które były również Ogólnopolskimi 
Zawodami LZS w maratonie przełajowym 
byli: Krajowe Zrzeszenie LZS, Warmińsko-
Mazurskie Z LZS, Fundacja Dystans i 
Wioska Biegaczy Bartłomiej Osior, współor-
ganizatorami: Gmina Wydminy, Samorząd 
Województwa Warmińsko-Mazurskiego, 
Powiat i Gmina Giżycki, Gmina Kruklanki, 
GOK i OSP w Wydminach. Partnerem 
wydarzenia było PZU S.A. Dobra Drużyna 
PZU – partner strategiczny KZ LZS.

Polsko-Niemiecka Giełda Współpracy

W dniach 15-18 czerwca gościliśmy 
naszym ośrodku Centrum Integracji Spo-
łecznej „Od Nowa” w Mielnie reprezen-
tantów organizacji sportowych z Niemiec 
i Polski. Spotkanie miało na celu stwo-
rzenie partnerstw klubów i stowarzyszeń 
oraz przygotowanie ich do wspólnego re-
alizowania międzynarodowych wymian 
młodzieży i innych projektów dofinanso-
wanych przez Deutsch-Polnisches Jugen-
dwerk – Polsko-Niemiecką Współpracę 
Młodzieży. Podczas giełdy nawiązało się 
wiele wspaniałych przyjaźni, a powstałe 
partnerstwa (na miejscu lub online) szyb-
ko znalazły wspólny język i już zaplano-
wały swoje pierwsze kroki. 

Współpracę nawiązali: Boks Olimpij-
czyk Ozorków i PSV Rostock-Boxen, 

Enea Orlęta Zwoleń i TV 1886 Lange-
nelbold Abt. Handball, Junak Handball 
Team Włocławek i TV 1886 Langenelbold 
Abt. Handball. LKS Victoria Taekwon-Do 
Działoszyn i SG MoGoNo Leipzig e.V. Ta-
ekwondo, Klub Sportowy Pohl Judo Prze-
męt i Judo Rostock, Gmina Kołobrzeg/
Fundacja Centrum Zdrowia i GS01 e.V. 
Abteilung Goalball.

Mamy nadzieję, że zdobyta wiedza oraz 
zawarte znajomości zaprocentują w przy-
szłości wspaniałymi projektami. Niestety 
partnerów nie znaleźli UKS Junior Miast-
ko, PSV Rostock ABT Kickboxen, Tha-
iboxen, Muay Thai. Dołożymy wszelkich 
starań by wkrótce zaleźć dla nich partne-
rów. Więcej o samej giełdzie w kolejnym 
numerze „WS”.

W świetny sposób Muzeum Sportu Wiej-
skiego w Łebczu uczciło pierwszą rocznicę 
swojego istnienia organizując 15 czerwca 
wspólnie z Pomorskim Z LZS Wojewódz-
ką Spartakiadę Sportów Ludowych Senio-
rów 60+ (była też kategoria 70+), w której 
uczestniczyło niemal 300 seniorów z całego 
województwa. Pod fachową opieką sędziow-
ską złożoną z działaczy LZS z Gminy Puck, 
LKS Ziemi Puckiej oraz trenerów i organiza-
torów sportu z Gminy Luzino konkurencje 
przebiegały sprawnie w przyjaznej atmos-
ferze (m.in. dojenie sztucznej krowy, bieg z 
jajkiem na czas, bieg w workach). W mię-
dzyczasie seniorzy raczyli się pysznościami 
przygotowanymi przez panie z KGW Łebcz, 
zwiedzali Muzeum Sportu Wiejskiego. O 
muzyczny podkład, wspólny śpiew i tańce 
zadbał zespół „Szwagry” z Połczyna, któ-
rym pomagał konferansjer, wiceprezes PZ 
LZS Jan Trofimowicz. Równolegle do kon-
kurencji rekreacyjnych trwała rywalizacja 

w Otwartych Mistrzostwach Pomorza LZS 
seniorów w strzelaniu z karabinka pneuma-
tycznego odpowiednio w kategoriach K i M 
60+ i 70+. 

Na zakończenie były puchary, medale, 
nagrody. Najstarsi uczestnicy imprezy mieli 
po 88 lat, a było to małżeństwo Gertruda i 
August Wittbrodt z Łebcza, którzy przez ży-
cie kroczą wspólnie od 57 lat! Wydarzenie 
realizowane było przy wsparciu z projektu 
Aktywna Wieś, realizowanego przez Pomor-
skie i Krajowe Zrzeszenie LZS ze środków 
Ministerstwa Sportu i Turystyki.

Wojewódzka Spartakiada Sportów 
Ludowych Seniorów 60+ – Łebcz

t o  i  o w o  n a  s p o r t o w o  x  t o  i  o w o  n a  s p o r t o w o

Spora już część naszego społeczeństwa już wie, że ruch ma korzystny wpływ na 
zdrowie. Nie każdy ma jednak świadomość, że aktywność fizyczna jest dla każdego, 
niezależnie od wieku. Niestety w Polsce wraz w wiekiem maleje częstość podejmo-
wania aktywności pomimo, że rozpoczęcie regularnej gimnastyki nawet po 60 roku 
życia może przynieść korzyści zdrowotne i poprawę kondycji. 

W Krajowym Zrzeszeniu LZS już od wielu lat realizujemy projekt „Aktywny Senior 
LZS”. To szkolenie, którego uczestnikami są organizatorzy sportu i animatorzy życia 
sportowego dla seniorów w środowisku wiejskim, w tym działacze i pracownicy jed-
nostek LZS. W tym roku odbyły się dwa takie szkolenia, oba w Centralnym Ośrodku 
Szkolenia LZS w Mielnie, w których udział wzięło 73 uczestników.

Niezwykle interesujące wykłady prowadzili dr n. med. i n. o zdr. Mirosław Bierkus 
– specjalista rehabilitacji ruchowej i trener nordic walking oraz dietetyk – Aldona 
Lewita-Paszko, wykładowca dietetyki w Państwowej Wyższej Szkole Zawodowej w 
Koszalinie. Ten pierwszy mówił o „Aktywności ruchowej w pięknym wieku później 
dorosłości” oraz pokazał, że gimnastykę można uprawić... na siedząco. Poprowadził 
także zajęcia z nordic walking. Natomiast wykład mgr inż. Aldony Lewita-Pasko do-
tyczył zdrowego żywienia seniorów i nosił tytuł „Jak zacząć jeść zamiast się odżywiać”.

Piłka nożna jest najpopularniejszym sportem 
uprawianym w Zrzeszeniu (ok. 3700 klubów), 
dlatego od wielu już lat Krajowe Zrzeszenie LZS 
organizuje cztery ogólnopolskie turnieje piłkar-
skie. W tym roku po raz 39. odbędzie się turniej 
„Piłkarska Kadra Czeka” im. Stanisława Tymo-
wicza chłopców do lat 15 (17-20 lipca Ostróda), 
po raz 23. „PKCz” dziewcząt do lat 15 (17-20 
lipca Zamość), po raz 12 „Mała Piłkarska Ka-
dra Czeka” im. Marka Procyszyna dziewcząt 
(4-7 lipca Reńska Wieś) i chłopców (11-14 lipca 
Zamość). Do końca czerwca odbywać się finały 
wojewódzkie, Zrzeszenia już je przeprowadziły. 

Pomorskie na finałach MPKCz dziewcząt 
będą reprezentować Kaperki Puck, w turnieju 
chłopców wystąpią piłkarze AP Kowale. Z woj. 
śląskiego na ten finał pojadą zawodnicy z UKS 
Dwójka Kozy, a z opolskiego LZS Korfantów, z 
kolei w MPKCz dziewcząt wystąpi LKS Rolnik 
Biedrzychowice.

Łódzkie na finale ogólnopolskim PKCz 
chłopców reprezentować będzie Radomszczań-
ska Akademia Piłkarska RAP Radomsko, a w 
turnieju dziewcząt Astoria Szczerców Junior. Z 
opolskiego na turniej dziewcząt pojadą piłkarki 
LKS Rolnik Biedrzychowice, na turniej chłop-
ców LZS Starowice Dolne.

Aktywny Senior LZS

Eliminacje do turniejów 
piłkarskich „PKCz” i „MPKCz”

Bieg między siedmioma jeziorami – Wydminy 2023



LUdOWE ZESPOŁy SPORTOWE

dOŁąCZ dO NAS!
Dolnośląskie Zrzeszenie LZS
ul. Kolejowa 36/1a, 53-508 Wrocław
tel./fax: 71 339 79 15
www.lzs.info.pl
e-mail: dzlzs@lzs.info.pl

Kujawsko-Pomorskie  
Zrzeszenie LZS
ul. Popiełuszki 1, 87-100 Toruń
tel./fax 0-56 622 72 68 
tel. kom. 691 866 803
e-mail: kpzlzs@op.pl

Wojewódzkie Zrzeszenie  
LZS w Lublinie
ul. Filaretów 44, 20-609 Lublin
Tel. 81 528-01-22, tel/fax: 81 525-77-60
e-mail: lzslublin@op.pl
www.lzs.lublin.pl

Lubuskie Zrzeszenie LZS  
w Gorzowie Wielkopolskim
ul. Wyszyńskiego 38, 66-400 Gorzów Wlkp.
tel.: 607 981 347, 607 981 361
e-mail: jan.gralinski@gmail.com
e-mail: zibu@op.pl, zibu61@gmail.com

Wojewódzkie Zrzeszenie LZS w Łodzi
Piotrkowska 230/232, 90-360 Łódź
tel/fax: 42 636 01 52
tel. 605 23 04 23; 605 21 04 23
e-mail: biuro@lodzkielzs.pl
www.lodzkielzs.pl

Małopolskie Zrzeszenie LZS 
w Krakowie
ul. Batorego 2/19, 31-135 Kraków
tel./fax 12 633 05 60, tel. 12 633 02 50
e-mail: mzlzs@onet.pl 
jacek.kucybala@tlen.pl

Mazowieckie Zrzeszenie LZS
ul. Komorska 54 m 3, 04-161 Warszawa
tel. 22 827-27-28, fax. 22 827-13-61
e-mail: pt82@wp.pl

Wojewódzkie Zrzeszenie LZS w Opolu
ul. Barlickiego 13, 45-082 Opole
tel./fax 77 454-38-67
e-mail: wzlzsopole@op.pl
www.wzlzsopole.pl

Podkarpackie Zrzeszenie LZS
ul. Ks. Józefa Jałowego 23a,  
35-010 Rzeszów
tel. 17 853-33-57
e-mail: podkarpackie.lzs@poczta.fm

Podlaskie Zrzeszenie LZS 
w Białymstoku
ul. Lipowa 20/19, 15-427 Białystok
tel. 85 653-79-68
e-mail: ela-skalimowska@tlen.pl

Pomorskie Zrzeszenie LZS  
w Gdańsku
Al. Zwycięstwa 51, 80-207 Gdańsk
tel. 519 181 492
e-mail: pomorskielzs@wp.pl
www: http://lzs-pomorski.pl

Śląskie Wojewódzkie  
Zrzeszenie LZS w Katowicach
ul. Francuska 32, 40-028 Katowice
tel. 32 255 57 77
e-mail: swzlzskatowice@poczta.onet.pl
www.lzs.slask.pl

Świętokrzyskie Zrzeszenie LZS 
w Kielcach
ul. Mickiewicza 5, 25-352 Kielce
tel. 41 361-43-07
e-mail: biuro@wzlzs.kielce.pl
www.wzlzs.kielce.pl

Warmińsko-Mazurskie  
Zrzeszenie LZS w Olsztynie
ul. Kołobrzeska 13, pok. 303,  
10-444 Olsztyn
tel. 89 533-14-89
e-mail: wmz@lzs.olsztyn.pl
www.lzs.olsztyn.pl

Wielkopolskie Zrzeszenie LZS
ul. Starołęcka 36
61-361 Poznań
tel. 61 876-00-20 i 866 93 91
e-mail: biuro@lzs-wlkp.pl
www.lzs-wlkp.pl

Zachodniopomorskie  
Zrzeszenie LZS
ul. Twardowskiego 12B, 71-113 Szczecin
tel. 91 487-37-43
e-mail: zzlzs@wp.pl

KRajOwe ZRZesZenie ludOwe ZespOŁy spORtOwe 01-220 warszawa, ul. s. Krzyżanowskiego 46a, 
tel. (22) 631 99 19; e-mail: lzs@lzs.pl; www.lzs.pl; www.facebook.com/KrajoweZrzeszenielZs

sfinansowano ze środków Ministerstwa sportu i turystyki oraz ze środków Funduszu Rozwoju Kultury Fizycznej, 
których dysponentem jest Minister sportu i turystyki


